
داعش، گامی دیگر به عقب 
پیشروی های ارتش سوریه که از چند هفته پیش و به موازات توسعه عملیات هوایی روسیه در این کشور 
آغاز شده، همچنان ادامه دارد و اکنون در حال گسترش یافتن به مجموعه ای از اهداف استراتژیک است که 
شاید تا همین چندی پیش، موفقیت ارتش در آن ها امری بسیار بعید به نظر می رسید. در یکی از تازه ترین و 
مهمترین تحولات، ارتش سوریه روز گذشته توانست محاصره فرودگاه نظامی »کویرس« در شرق حلب را در 

صفحه ۴هم بشکند. به این ترتیب، اکنون گروه های تروریستی یکی از غنایم استراتژیک  ...

محمدرضا عارف:

جبهه اصلاحات و هواداران دولت باید در یک جبهه قرار گیرند
رئیس شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان گفت که اگر اصولگرایان و اعتدالیون در انتخابات آینده در یک جبهه واحد قرار گیرند می توانند اکثریت مجلس 

را به دست بیاورند. محمدرضا عارف در گفت وگویی اظهار کرد: ما از ابتدا که فعالیت های انتخاباتی را کلید زدیم بر این موضوع تاکید کردیم که جبهه 
اصلاحات و هوداران دولت باید در یک جبهه قرار گیرند به ویژه که ما در انتخابات سال 92 نتیجه ی خوبی از این بابت گرفتیم و اکنون هم چاره ای نداریم 

جز اینکه با هم باشیم. وی افزود: توصیه ما به دوستان اعتدالیون این است که بپذیرند با هم باشیم و با یک لیست وارد شویم. قطعا با دوستانمان در این جهت 
تعامل خواهیم کرد تا ان  شاءالله به این هدف برسیم. این فعال سیای خاطرنشان کرد: پیش بینی ما این است که با هم باشیم؛ چراکه در این صورت می توانیم 

به راحتی اکثریت را در مجلس به دست آوریم و مجلسی روی کار می آید که می تواند به جد پشتیبان دولت دراجرا و پیشرفت برنامه هایش باشد. رئیس 
صفحه 7صفحه ۲صفحه 5شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان در پاسخ به سوالی درباره ی احتمال درخواست اصلاح طلبان از لاریجانی برای پذیرش  ... صفحه 3

طی دو هفته گذشته موضوع فیلتر 
شدن تلگرام از سوی کمیته تعیین 

مصادیق محتوی  ...

دکتر محسن رضایی دبیر مجمع 
تشخیص مصلحت نظام با انتشار 

عکسی  ...

  کارلــوس کی روش در نشســت 
خبری پیــش از دیــدار تیمش و 

ترکمنستان از دور  ...

 تلگرام 
 جان سالم 

به در میبرد؟

باید اهانت به 
اقوام ایرانی 

جرم تلقی گردد

 در زندگی ام 
کسی به من نگفته 
بود صحبت نکن!

مسئولین فرهنگی 
دانشگاه ها بفهمند 

چه می کنند
صفحه ۲

رهبر انقلاب در دیدار با رؤسای دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی: 
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گزارش آژانس درباره PMD اوایل آذرماه منتشر می شود
نماینده کشورمان در آژانس بین المللی انرژی اتمی گفت: پیش بینی می شود، گزارش آژانس درباره PMD اوایل آذرماه 
منتشر شود. رضا نجفی سفیر و نماینده دائم ایران در آژانس بین المللی انرژی اتمی در حاشیه نشست مشترک سفرای ایران 
در خارج از کشور با مسئولان سازمان انرژی اتمی در پاسخ به پرسشی درباره فرایند گزارش دهی آژانس برای بستن پرونده 
PMD گفت: طبق نقشــه راه همکاری ایران و آژانس، اقدامات کامل را انجام دادیم و آژانس 15 اکتبر بیانیه ای صادر و 

اعلام کرد که ایران همه اقدامات را انجام داده است.
وی افزود: از این مرحله به بعد آژانس شروع به نگارش گزارش برای ارزیابی نهایی خواهد کرد که البته ما جلسه ای به عنوان 

جلسه جمع بندی قبل از انتشار گزارش خواهیم داشت و پیش بینی می شود که گزارش آژانس اوایل آذر منتشر شود. نجفی در گفت وگو با خبرگزاری صدا 
و ســیما اضافه کرد: در این جلسه آخرین نکات را با آژانس بررسی خواهیم کرد و گزارش باید زمینه را فراهم کند تا قطعنامه کشورهای 1+5 در جلسه فوق 

العاده شورای حکام در 24 آذر ارائه شود.
نماینده کشــورمان در آژانس بین المللی انرژی اتمی تاکید کرد: طبق برجام، این کشــورها متعهد هســتند که قطعنامه ای با هدف بستن موضوعات 
گذشــته مربوط به PMD ارائه کنند. وی گفت: همانطور که در نامه رهبر معظم انقلاب ذکر شــده، یکی از شروط اجرای اقدامات کشورمان به ویژه 
کتور اراک و تبادل ســوخت، بسته شدن پرونده PMD است. نجفی افزود: این مرحله، مرحله مهمی است و پیش بینی می کنیم که گزارش  درباره رآ

آژانس ارائه و این پرونده بسته شود.

گزارش »بی بی سی« تحریف آشکار تاریخ است
در پــی طرح ادعای پیام محرمانــه حضرت امام)ره( به جیمی کار تر، قائم مقام موسســه تنظیم و نشــر آثار حضرت امام 
خمینی)ره( به این ادعا ها پاسخ داد. حمید انصاری گفت: نوشته گزارش گونه ای که در تارنمای غیر قابل اعتماد بی بی سی 
با عنوان »پیام محرمانه آیت الله خمینی به کار تر« به بهانه انتشار سندی از وزارت خارجه آمریکا منتشر شده است، در بردارنده 
توهین به امام خمینی، تحریف آشکار سخنی بسیار مهم از امام - که بیانگر روش همیشه ثابت حضرت امام در طول دوران 
مبارزه و انقلاب اسلامی در برابر آمریکاست - و همچنین حاوی چندین ادعای خلاف واقع و کذب پیرامون پیام حضرت امام 
به دولتمردان آمریکا و خلاف گویی در رابطه با برخی وقایع روزهای نخست پیروزی انقلاب و نسبت دروغ به شهید آیت الله 

دکتر بهشتی است. در این نوشته برای جذب مخاطب، انتشار مطالب امام را »جدید و کامل که پس از سی و چند سال منتشر می شود« معرفی کرده است. 
این سخن نیزخلاف واقع است. ســخنان امام که موضوع گزارش بی بی سی است، حد اقل از دو دهه قبل به صورت کامل منتشر شده و در صحیفه امام 
هم سال ها قبل آمده است. در ادعای بی بی سی، سخنان امام »پیام امام به کار تر« معرفی شده که اصلا واقعیت ندارد. امام هیچگاه به کار تر پیام نفرستاده 
است. بلکه سخنان قاطع و متین همراه با هشدارهای جدی امام، پاسخ به درخواست های دولت کار تر بوده است. ضمن اینکه مطالبی که امام خمینی در 
این گفتار فرموده است، برخلاف ادعا و القایی که در گزارش بی بی سی شده، جنبه محرمانه ندارد. عین و یا مضمون مطالب امام در این گفتار در سخنرانی ها 
و مصاحبه های   همان روز و روزهای قبل و بعد از تاریخ این سخنان، بیان شده است. در گزارش این شبکه انگلیسی وانمود شده است که سخنان تند امام 
خمینی علیه آمریکا مربوط به سال 5۸ و بعد از تسخیر لانه جاسوسی بوده ولی قبل از آن  وی در پی تماس با آمریکا بوده و سیاستی دیگر و دوگانه داشته است.

عربستان برای تیراندازی 
در دزفول پول خرج کرد

دبیرشورای عالی امنیت ملی با اشاره به حقوق گرفتن 
عاملان تیراندازی دزفول از سرویس امنیتی سعودی 
تأکید کرد، اگر سعودی ها بخواهند مشکلات میان 
دو کشور حل شــود، باید از شرارت علیه ایران دست 
بردارنــد. "علی شــمخانی "، دربــاره روابــط ایران و 
عربســتان و افق موجود برای حل مشکلات بین دو 
کشــور گفت: اگر ســعودی ها بخواهند، مشکلات 
میان دو کشــور حل خواهد شــد؛ آنها باید دســت از 

شرارت علیه ایران بردارند.
شــمخانی با بیان اینکه عربســتان در محیط داخل 
ایران دست به اقدامات ناخوشایندی می زنند، اظهار 
داشــت: تیمی که اخیرا در دزفــول علیه یک هیئت 
مذهبی تیراندازی و دو نفر را شــهید کرد، از سرویس 

امنیتی سعودی حقوق می گرفت.
وی تأکید کرد: در منطقه امروز ریال ســعودی نقش 
تعیین کننده ای در ســوریه دارد؛ این کشور مردم بی 

دفاع یمن را بمباران می کند.
شــمخانی اظهار داشت: عربســتان در هر محفلی 
به دنبال بســیج بی دلیل اعراب علیه ایران است، در 
حالی که نیازی به این کار نیســت؛ ما رابطه تاریخی 
خوبی باعرب ها داریم، باید شــکاف در جهان اسلام 
را کم کرد؛ به نظر می آید که دوستان سعودی باید به 
کارنامه عملشــان بهتر بنگرند و در صورت تغییر این 
رویه اگر اراده کنند به طور قطع موضوع از طرف ایران 

قابل حل است.
  وی در خصوص اینکه چرا شــمار شهدای ایرانی در 
ســوریه افزایش یافته اســت و آیا ایران در فکر اعزام 
نیروی زمینی به ســوریه در صورتــی مداخله نظامی 
طرف های دیگر در ســوریه اســت گفت: در سوریه 
موضوع کمبود نیروی انســانی نیســت. ســوری ها 
از ســرزمین خود دفــاع می کنند و مشــکلی ندارند. 
جمهوری اسلامی ایران خواهان اعزام نیروی زمینی 

نبوده و نیست، چرا که نیازی به این امر نیست.
 شمخانی خاطرنشــان کرد: علت شهادت تعدادی 
از نیروهای ایرانی- که رقم آن البته زیر پنجاه شهید 
اســت- بالا رفتن میزان درگیری ها اســت. طبیعتا 
با توجه به وســعت گســترده درگیری های امروز در 
مقایسه با ســابق که ساکن بود، مستشاران بیشتری 

از ایران حضور دارند.
دبیرشورای عالی امنیت ملی در پاسخ به این سؤال که 
آیا گفت و گوهای بین المللی برای حل بحران سوریه 
موفق می شود، اظهار داشــت: به نظر می رسد این 
تنها راه حل اســت، و هر زمان که همه به این راه حل 
اعتماد و اعتقاد پیدا کنند و مبارزه جدی با تروریســم 
انجام دهند این موضوع قابل تحقق اســت؛ اما اگر 
بخواهند از تروریســم به عنوان ابزاری برای پیشبرد 
راهبردشــان در منطقه استفاده کنند و با تردید تحت 
تاثیر بعضی از نظرات افراطی بعضی از کشــورهای 
منطقه و بــا عینک شــماری از کشــورهای منطقه 
بخواهند به موضوع نگاه کنند، متاسفانه این دشواری 

تداوم پیدا خواهد کرد.

مسئولین فرهنگی دانشگاه ها بفهمند چه می کنند؟
برخی کار فرهنگی را با کنسرت و اردوهای مختلط اشتباه گرفته اند

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اســلامی صبح امروز در دیدار 
رؤسای دانشگاهها، مراکز و مؤسسات آموزش عالی، پارک های علم و فناوری 
و مراکز پژوهشــی کشــور ضمن تبیین مبســوط تاریخ و میراث و تجربه علمی 
کشور در دوران قبل و بعد از اسلام و جایگاه و نقش دانشگاهها در تاریخ معاصر 
بویژه در نهضت اسلامی و بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، بر لزوم برنامه ریزی 
دانشــگاهها و مراکز علمی برای اســتفاده از میراث و تجــارب علمی متراکم، 
بمنظور نقــش آفرینی در ایجاد »تمدن نوین اســلامی« تأکید کردند و گفتند: 
نیازســنجی علمی برای حال و آینده، جلوگیری از کاهش ســرعت پیشــرفت 
علمی، اجرای دقیق نقشــه جامع علمــی، توجه به کیفیــت در آموزش عالی، 
پیگیری جدی ارتباط دانشــگاه و صنعت، نقش آفرینی دانشگاهها در اقتصاد 
مقاومتی، گســترش فضای فرهنگ ایمانی و اسلامی، عمق بخشی بصیرت 
دینی و سیاسی، و میدان دادن به دانشجویان و اساتید ارزشی، انقلابی و متدین، 

از لوازم نقش آفرینی دانشگاهها در شکل گیری تمدن نوین اسلامی است.
رهبر انقلاب اســلامی در این دیدار جلسات با دانشــگاهیان را یکی از بهترین 
و شــیرین ترین جلسات توصیف کردند و با اشــاره به جایگاه علم به عنوان ابزار 
پیشرفت و اقتدار، افزودند: دانشگاه مهمترین مرکز تربیت مدیران آینده کشور 

است به گونه ای که عملکرد مناسب و یا غیر مناسب 
دانشــگاهها در این زمینه، آینده کشور را تحت تأثیر 

قرار خواهد داد.
حضرت آیت الله خامنه ای به سابقه طولانی پرورش 
و تربیت بزرگان و نخبگان علمی در ایران، همچون 
ابن ســینا، فارابی، زکریای رازی، خوارزمی، و تعداد 
زیاد دیگری از نام آوران علمی در عرصه های مختلف 
اشاره و خاطرنشان کردند: ایران در طول تاریخ، قلّه 
تولید فکر و علم بوده است و این روند تا قبل از دوران 

قاجار و پهلوی ادامه داشت.
ایشــان گفتند: متأســفانه در دوران قاجار و پهلوی، 
حرکت علمی کشــور به دلایل خاص متوقف شــد و 
در زمانیکه دوران شــکوفایی علمــی در اروپا بود، ما 
نتوانستیم از استعدادها و زمینه های علمی و اخلاق 
علمی خود اســتفاده کنیم، بنابراین از حرکت علمی 

دنیا عقب ماندیم.
رهبر انقلاب اســلامی با اشاره به برنامه ریزی غربی 
ها برای کشــورهای باصطلاح جهان سوم، بمنظور 
تربیت مدیرانی براساس تفکر و سبک زندگی غربی 

از طریق دانشگاهها افزودند: آنها در اجرای این طراحی خود در ایران، به دلیل 
هویت ایرانی و همچنین گســترش و تعمیق تفکرات اســلامی و دینی در میان 
دانشجویان و دانشگاهیان با مشــکل مواجه شدند و بعد از نهضت اسلامی در 
ســال 1341 نیز یک حرکت عظیم و رو به رشــد دینی در دانشگاهها آغاز شد. 
حضرت آیت الله خامنه ای گفتند: پیروزی انقلاب اسلامی که همچون زلزله 
ای برای دنیای غرب و شرق آن روز بود، تأثیر بسیار زیادی در دانشگاهها گذاشت 

و بسیاری از فداکارترین و صادق ترین یاران انقلاب از متن دانشگاهها بودند.
ایشان با اشاره به شرایط دانشگاهها در 37 سال گذشته و فراز و فرودها و حضور 
ســلایق گوناگون داخــل نظام و جریانهــای مختلف فکری در دانشــگاهها، 
خاطرنشان کردند: اکنون مهمترین سؤال این است که دانشگاهها با استفاده 
از این میراث تاریخــی و علمی و تجربه گرانقدر انقلاب اســلامی، چگونه می 
توانند در شکل گیری »تمدن نوین اسلامی« که همان »جامعه آرمانی اسلام« 

است، نقش آفرینی کنند.
رهبر انقلاب اسلامی، مســئولان آموزش عالی و رؤسای دانشگاهها و مراکز 
علمی را به تفکر و تعمق در این خصــوص فراخواندند و گفتند: باید تمام برنامه 
ها و مســیر حرکت دانشــگاهها در جهت نقــش آفرینی در ایجــاد تمدن نوین 

اسلامی باشد.
حضرت آیت الله خامنه ای لازمه حرکت در این مسیر را، اطلاع دقیق و میدانی 
مســئولان وزارت علوم و بهداشت از شرایط واقعی دانشگاهها دانستند و تأکید 
کردند: نباید فقط به گزارش ها بسنده کرد بلکه باید خروجی ها را بصورت میدانی 
مورد بررسی قرار داد تا متوجه شد که اهداف مورد نظر تا چه حد محقق شده اند.
ایشان وجود نیروهای مستعد را برای حرکت علمی، مهم خواندند و خاطرنشان 
کردند: مهمتر از نیروهای مســتعد، جهت گیری علمی اســت، زیرا اگر جهت 
گیری علمی، صحیح و در چارچوب اخلاق و معنویت نباشــد، تبعات زیادی را 

بوجود خواهد آورد. رهبر انقلاب اسلامی، »استعمار« و »بمب اتم« را دو نمونه 
تاریخی از نتایج قرار گرفتن علم در مســیر غلط دانستند و افزودند: باید همواره 

مراقب باشیم تا اخلاق و معنویت در کنار علم قرار گیرد.
حضــرت آیت الله خامنه ای »نیاز ســنجی علمی« برای حال و آینده کشــور را 
بسیار ضروری خواندند و گفتند: در حرکت علمی باید نیازهای فعلی و نیازهای 
آینده کشور مد نظر قرار گیرند و در رشته هایی سرمایه گذاری شود که مورد نیاز 

کشور است.
ایشان جهت دهی به مقالات علمی و پایان نامه های دکترا در چارچوب نیازهای 
فعلی و آینده کشــور را موضوعی مهم دانســتند و افزودند: دانش هسته ای از 
جمله موضوعات مورد نیاز کشــور اســت که از ســالها پیش برروی آن سرمایه 
گذاری شد زیرا اگر امکان اســتفاده از نفت نباشد و یا ذخایر نفت به پایان برسد 

قطعاً نیازمند انرژی جایگزین هستیم.
رهبر انقلاب اســلامی بار دیگر به موضوع تولید اورانیوم بیست درصد به دست 
دانشمندان جوان ایرانی اشاره کردند و گفتند: در مقطعی سوخت راکتور تهران 
که برای تولید رادیو دارو است، رو به پایان بود و غربی ها شروط خفت باری برای 
تحویل این سوخت مطرح کردند اما جوانان با استعداد و مؤمن ما با تلاش شبانه 

روزی، اورانیوم بیست درصد را تولید و نیاز کشور را برطرف کردند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه ســخت ترین مرحله غنی ســازی 
اورانیوم، تا میزان بیســت درصد است و دســتیابی به غنی سازی بالاتر از آن تا 
نود و نه درصد براحتی امکان پذیر است، گفتند: علت دستپاچگی غربی ها در 
قضیه هسته ای، همین موضوع بود . البته اگر آنها همان موقع سوخت راکتور 

تهران را تحویل می دادند، ما به دنبال غنی سازی بیست درصد نمی رفتیم.
ایشان در جمع بندی این بخش از سخنان خود خاطرنشان کردند: نیاز سنجی 
علمی و ســرمایه گذاری برروی دانش مورد نیاز کشور بســیار مهم است و باید 

همواره مدنظر قرار گیرد.
رهبر انقلاب اسلامی، »سرعت پیشرفت علمی« را برای جبران عقب ماندگی 
ها و همچنین استمرار حرکت علمی، بسیار ضروری و اساسی خواندند و گفتند: 
متأسفانه برخی که خود دانشگاهی هستند، در دانشگاهها  به دانشجویان می 
گویند که این پیشــرفتهای علمی دروغ است! اگرنادرست است، پس چرا مرکز 

تحقیقات رژیم صهیونیستی از پیشرفت علمی ایران ابراز نگرانی می کند؟
ایشان با اشاره به عقب ماندگی تاریخی علمی کشور، تأکید کردند: اگر سرعت 
پیشرفت علمی کشور کم شود، فاصله ما با حرکت علمی دنیا بیشتر خواهد شد، 

بنابراین باید سرعت پیشرفت  خود را حفظ کنیم.
رهبر انقلاب اســلامی پژوهش محور شدن دانشــگاهها، اجرای دقیق نقشه 
جامع علمی کشور، توجه به کیفیت آموزش عالی و تعیین شاخص های دقیق و 
منطبق با واقعیات، و ارتباط دانشگاه با صنعت را مورد تأکید قرار دادند و گفتند: 
یکی از راههای ایجاد اشــتغال برای دانش آموختگان دانشــگاهها، برقراری 
ارتباط میان صنعت و دانشــگاه اســت که لازمه این موضوع هم، برنامه ریزی 
وزرای مربوطه و ایجاد همکاری جامع میان دانشگاهها و صنعت در بخش های 

دولتی و غیردولتی است.

حضرت آیت الله خامنه ای به لزوم نقش آفرینی دانشگاهها در اقتصاد مقاومتی 
از طریق شــرکت های دانش بنیان نیز اشاره و درخصوص اجرای سیاستهای 
اقتصاد مقاومتی، خاطرنشــان کردند: درخصوص اجــرای اقتصاد مقاومتی 
آن چیزی که باید اتفاق بیفتد هنوز اتفاق نیفتاده اســت و مسئولان دولتی تازه، 
گزارشــی درباره برنامه های در نظر گرفته شــده برای اجرای اقتصاد مقاومتی 

به من داده اند.
ایشان در ادامه به موضوع مســائل فرهنگی در دانشگاهها نیز اشاره کردند و با 
انتقاد از برخی اقدامات انجام گرفته، گفتند: برخی کار فرهنگی را با کنســرت 
و اردوهای مختلط اشــتباه گرفتــه اند و برای توجیه کار غلــط خود می گویند، 

دانشجویان باید شاد باشند!
رهبر انقلاب اســلامی افزودند: شــاد بودن برای هر محیطی خوب است، اما 
به چه قیمتی؟ به قیمت برگزاری مراســم و اردوهای مختلط؟ مگر غربی ها از 
اختلاط چه بهره ای جز جنایات کنونی جنســی برده اند که ما بدنبال پیروی از 

همان شیوه ها هستیم.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه کار فرهنگی ماهیت دیگری دارد، 
گفتند: مســئولین فرهنگی دانشــگاهها بفهمند چه می کننــد؟ کار فرهنگی 
صحیح این است که انسان مؤمن، متخلق، انقلابی، 
معتقد به آرمانها، دوســتدار کشور و نظام اسلامی و 

دارای بصیرت و عمق دینی و سیاسی تربیت شود.
ایشــان بصیرت دینی و سیاســی را بــرای جوانان و 
جلوگیری از لغزشها بسیار مهم خواندند و خاطرنشان 
کردند: علت لغزش بســیاری از افــراد در فتنه ۸۸ ، 
که انسانهای بدی هم نبودند، نداشتن بصیرت بود. 
هنگامی که طرف مقابل مــی گوید »انتخابات بهانه 
است و اصل نظام نشــانه است«، فرد معتقد به نظام 
چه باید بکند؟ اگر بصیرت نباشــد، وظیفه ی لحظه 

ی نیاز انجام نخواهد شد.
رهبر انقلاب اســلامی، ایجاد اعتماد به نفس و امید 
به آینده در میان جوانان را از دیگر کارهای فرهنگی 
لازم در دانشگاهها برشمردند و گفتند: در کشور نقاط 
امیدواری بسیار زیاد اســت که از جمله آنها ظرفیت 

های فراوان و موقعیت و اقتدار کنونی کشور است.
حضرت آیت الله خامنه ای خود کم بینی را بزرگترین 
خطر خواندند و افزودند: خود کم بینی و دســت کم 
گرفتن توانایی و قدرت ملت و کشور باعث می شود، 
در شرایطی که همه به قدرت و نفوذ جمهوری اسلامی ایران در منطقه، اذعان 

دارند، فردی در داخل بگوید »ما کسی نیستیم و منزوی هستیم!«
ایشان تربیت جوانان معقتد به استقلال فکری، سیاسی، فرهنگی و اقتصادی 
را از دیگر کارهای فرهنگی لازم در دانشگاهها دانستند و گفتند: خبرهایی که 
به من از برخی دانشگاهها می رسد و امیدوارم که درست نباشند، بر خلاف این 
موارد اســت بگونه ای که تشــکل های مؤمن و انقلابی و خــوش فکر را تحت 

فشار قرار می دهند.
رهبر انقلاب اســلامی خطاب به مســئولان وزارت علوم و بهداشت و رؤسای 
دانشگاهها تأکید کردند: باید به جوانهای انقلابی و مؤمن، خوش روحیه، متدین 

و دارای عزت نفس میدان بدهید بگونه ای که فضا دست آنها باشد.
حضرت آیت الله خامنه ای در جمع بندی سخنانشان، با اشاره به علاقه دیرین و 
فراوان خود به دانشگاه و جامعه دانشگاهی، خاطرنشان کردند: امروز دانشگاه و 
دانشجو آماج بزرگترین توطئه هاست و دشمنان کشور از حضور دانشگاهیان با 
روحیه انقلابی و تهاجمی در میدان و برهم زدن خط قرمزهای آنان و بالا بردن 
پرچم علم و پر رنگ کردن  شعارهای انقلابی وحشت دارند و برای مقابله با این 

حرکت برنامه ریزی و هزینه های سنگینی می کنند.
ایشان به تغییر روشهای اســتعماری در دوره کنونی اشاره کردند و افزودند: 
ســلطه گران اکنون به دنبال این هســتند که تفکر عناصر فعال، هوشــمند 
و نخبه یک کشــور را به نحوی تغییــر دهند که این عناصــر، اهداف آنان را 

برآورده کنند.
حضــرت آیت اللــه خامنه ای همچنیــن با تأکید بــر ضروت ترویج ارزشــها در 
محیطهای دانشگاهی، گفتند: باید به دغدغه دانشجویان ارزشی و انقلابی و 
همچنین هزاران نفر از اساتید مؤمن و انقلابی که امروز در دانشگاهها هستند، 

توجه کرد و از این اساتید قدردانی و قدرشناسی کرد.

واکنش روزپیگیری روز

باید اهانت به اقوام ایرانی جرم تلقی گردد
دکتر محسن رضایی دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام با انتشار عکسی با لباس بختیاری، در یادداشتی اینستاگرامی نسبت به توهین هایی که به اقوام می شود واکنش نشان داد، او در یادداشت 
خود نوشــت: ظاهراً اهانت به اقوام ایرانی پایانی ندارد. اگر هم برنامه ریزی شده نباشد بی توجهی است. دیروز در سریال ســرزمین کهن به بختیاری های سربلند اهانت شد و امروز در برنامه ای دیگر 
بــه آذری های باغیرت و چندی پیش به اعراب وفادار ایرانی.باید اهانت به اقوام ایرانی جرم تلقی گردد و در مجلس تصویب شــود و برای آن مجازات در نظر بگیرند.اقوام ایرانی بدون ایران و ایران 
بدون اقوام ایرانی معنا ندارد. در دفاع مقدس ، لشــگر پرافتخار عاشورای آذربایجان در کنار لشگریان سایر اقوام ،در دفاع از انقلاب اسلامی حماسه آفریدند. در انقلاب مشروطه لشگر 
بختیاری ها و لشــگرهایی از گیلان و آذربایجان اســتبداد را از بین بردند.  در انقلاب اسلامی هم همه اقوام ایرانی شرکت داشتند.البته تذکر دو نکته را ضروری می دانم: نخست آنکه 
باید مردم با حفظ آرامش و رعایت امنیت عمومی در این موارد پیگیری را به متولیان قانونی بسپارند و دوم آنکه اگر مجموعه ای در توهین خود عمدی نداشت و بابت سهو خود پشیمان 

بود، عذرخواهی او را بپذیریم.

سیاسی
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کاش همه مسئولان ما دیپلمات بودند!

این روزها که دولت و مخالفین از باب  تحقیر، همدیگر را تحریم و تهدید و عموما 
منفعت مردم و کشــور را در این نزاع درونی قربانی می کنند،بد نیســت از آنان 
خواســت که برای مدت کوتاهی هم که شــده »آیین دیپلمات بودن« بیاموزند 
تا به جای قربانی کردن منافع ملت، شــکوفا کننده باشــد. می پرسیدچرا آیین 

دیپلمات بودن بیاموزند؟ 
برای اینکه یک دیپلمات می آموزد که با محاســبه حرف اضافه حرف بزند. به او 
می آموزند که هر حرف او و هر کلامش بر منافع ملی مردمش و کشور مستقیما 
تاثیر می گــذارد. دیپلمات باید بیامــوزد که چه بگوید و چه نگویــد. کجا بگوید 
و کجــا نگوید؛ کم بگوید یا زیاد و... کاش همه مســئولان دیپلمــات بودند تا با 
محاسبه حرف اضافه ســخن بگویند. کاش می دانستند که سخنان و عبارات 
آنان، مستقیما بر منافع مردم کشورشان تاثیر می گذارد. کاش می دانستند که 

نزاع های بی حاصل آنان کاهنده منفعت مردم است. 
به یک دیپلمات می آموزند که به نفع مردم کشورش و برای ملتش در محیط بین 
الملل، اجماع ســازی کند؛ به او آموزش می دهند که زبان و فرهنگ دیگران را 
بیاموزد تا بتواند با آنان تعامل کند و قادر باشد آنان را قانع کند به انجام آنچه برای 
ملتش لازم و مفید اســت. یک دیپلمات اگر نتواند با دیگران صحبت کند، اگر 
نتواند حرف های آنان را گوش کند و اگر نتواند با استدلال و منطق، دیگران را به 
نفع منافع مردمش، قانع کند، دیگر دیپلمات نیست.کاش مسئولان هم دیپلمات 
بودند و می آموختند که باید بازبان مردم با آنان ســخن بگویند، می آموختند که 
گاهی به جای ابلاغ، باید با آنان صحبت کرد؛ گاهی به حرفشان گوش کرد و.... 

کاش مسئولان همه دیپلمات بودند! 
به یک دیپلمات می آموزند به دو کلمه حساس باشد و همیشه آماده برای کنش 

و یا واکنش. یک دیپلمات به دو کلمه ایران و ایرانیان تعهد تام دارد. هر کجا نامی 
از ایران و ایرانی باشد، یک دیپلمات باید حاضر باشد، رصد کند، مشاهده کند، 
مشارکت کند و هیچگاه غائب نباشد وقتی از ایران و ایرانی سخن در میان است. 
کاش همه مسئولان دیپلمات بودند و همیشه حساس به کلمه ایران و ایرانیان 

بودند، به جای جناح و فرقه و باند.  
یک دیپلمات یاد می گیرد که در کمین فرصت ها باشد تا از آنان نعمت بسازد برای 
مردمش. یک دیپلمات باید تهدید را بشناسد، پیش از آنکه تهدید به خطر منجر 
شود، آن را ببیند و حس کند و بشناسد و رفع تهدید کند! به دیپلمات می اموزند 
که کنش و واکنش او در بند لحظه ها اســت. او باید ابن الوقت باشد تا فرصتی 
از بین نرود و تهدیدی مردمش را تهدید کند. کاش همه مســئولان ما دیپلمات 
بودند،قدر فرصت ها را می دانستند و تهدیدها را از چهره این کشور می زدودند.

یک دیپلمات می آموزد بر خود مسلط باشد و کنترل عواطف و احساساتش را در 
اختیار داشته باشد و در آوردگاه های حساس بین المللی، خشم و غرور و تعصبش 
را کنترل کند. هنگامی که از عصبانیت دندان هایش را بر هم فشــار می دهد، 
خشــم خود را فرونشاند تا لطمه ای به آنچه که بناســت برای مردم، منفعت نام 
گیرد،دست یابد. او می آموزد که خشــم و نفرین و عشق و عاطفه را به گونه ای 
مصرف کند؛ که بهره ای از آن عواطف دردی از مردمانش را در کارازهای مهم دوا 
کند. کاش همه مسئولان ما دیپلمات بودند تا هنر تسلط بر خود را می آموختند! تا 
مهارت خندیدن و گریستن به خاطر منفعت مردم را یاد می گرفتند و برای تخلیه 
هیجان های نهفته خود، کشور و مردمش را دچار  تشویش و تنش نمی کردند. 
یک دیپلمات باید جغرافیای سرزمینش را بشناسد، بداند که مرزهای کشورش 
به کجا ختم می شــود، برای یک دیپلمات یــک رودخانه کم اهمیت مرزی، به 

اندازه کل کشورش اهمیت دارد.یک دیپلمات وقتی در یک سازمان بین المللی 
از مردم سرزمینش سخن می گوید باید درک و احساسی اصیل از مردم دورترین 
مناطق کشورش داشته باشد تا بتواند در مورد آن با دیگران حرف بزند و حق آنان 
بستاند. ای کاش همه مسئولان ایران جغرافیای کشور را می شناختند و وقتی 
در هیات دولت و یا در مجلس و یا در شورای معاونان وزارتخانه و یا سازمانشان، 

تصمیم می گیرند، متوجه باشند که برای که و برای چه تصمیم می گیرند! 
 بــه یک دیپلمات های می آموزند که روحیــه کار جمعی را در خود تقویت کنند، 
بتواند با دیگران کار کند، بتواند در یک گروه با رقیب منطقه ای و بین المللی اش 
با هــدف واحد در مورد موضوعی خاص کار کنــد، در قالب یک تیم بین المللی 
مسئولیت بپذیرد، در قالب تیم تقش به خود بگیرد. کاش همه مسئولان ایرانی 
می آموختند که با کار گروهی و مسئولیت پذیری در قالب تیم، می توانند خدمت 

بیشتری به این مردم و سرزمین کنند.  
یک دیپمات می آموزد که ساحت تحلیل و اجرا را از هم جدا کند؛ او می آموزد در 
حوزه تحلیل و کار کارشناسی باید تحلیل دقیق و شخصی خود را حتی اگر صد 
درجه با تحلیل مقام مافوقش تفاوت داشــت، ارائه دهد و تحلیلش را باب میل 
مافوق تنظیم نکند؛ اما در ســاحت اجرا یک دیپلمات مقید و محدود به دستور 
و مقام مافوق اســت. او به ما می آموخت که حتی اگر یک تصمیم غلط، خوب 
اجرا شــود، بهتر از این اســت که یک تصمیم غلط، غلط هم اجرا شــود.کاش 
همه مسئولان و سیاستمداران ما، مانند دیپلمات ها تفاوت این دو حوزه را می 
دانســتند. چه اینکه اکنون خیلی از مســئولان ما تحلیل هایشــان را بر اساس 
میــل مافوق خود تنظیم می کنند و اتفاقا در مقام اجرا هم بر خلاف میل مافوق 

عمل می کنند!  

جبهه اصلاحات و هواداران دولت باید در یک جبهه قرار گیرند
رئیس شــورای سیاســت گذاری اصلاح طلبان گفت که اگر اصولگرایان و اعتدالیون در انتخابات آینده در یک جبهه واحد قرار گیرند می توانند اکثریت مجلس را به دســت بیاورند. محمدرضا عارف در 
گفت وگویی اظهار کرد: ما از ابتدا که فعالیت های انتخاباتی را کلید زدیم بر این موضوع تاکید کردیم که جبهه اصلاحات و هوداران دولت باید در یک جبهه قرار گیرند به ویژه که ما در انتخابات سال 92 

نتیجه ی خوبی از این بابت گرفتیم و اکنون هم چاره ای نداریم جز اینکه با هم باشــیم. وی افزود: توصیه ما به دوســتان اعتدالیون این است که بپذیرند با هم باشیم و با یک لیست وارد شویم. قطعا با 
دوســتانمان در این جهت تعامل خواهیم کرد تا ان  شــاءالله به این هدف برسیم. این فعال سیای خاطرنشان کرد: پیش بینی ما این اســت که با هم باشیم؛ چراکه در این صورت می توانیم به 

راحتی اکثریت را در مجلس به دست آوریم و مجلسی روی کار می آید که می تواند به جد پشتیبان دولت دراجرا و پیشرفت برنامه هایش باشد. رئیس شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان 
در پاسخ به سوالی درباره ی احتمال درخواست اصلاح طلبان از لاریجانی برای پذیرش ریاست مجلس در دوره آینده نیز گفت: موضوع ریاست مجلس بحث زودهنگامی است، اما قطعا 

لیست اصلاحات شامل اصلاح طلبان خواهد بود و ان شاء الله اصولگرایان هم لیست خود را ارائه می کنند.

مردم به افراطی ها رای نمی دهند
یک عضو فراکسیون رهروان ولایت مجلس 
شورای اسلامی گفت که حضور افراطیون 
در مجلس آینده از دو جناح چپ و راست به 

شکل حداقلی خواهد بود.
ایــرج ندیمی اظهار کــرد: معتقدم مردم در 
انتخابات آینــده مجلس بــه افراطی های 

دو گروه رای نمی دهند؛ چراکه آرامش را برای رشــد و توســعه کشور لازم تر 
می بینند.

وی با اشــاره به افزایش تحرکات انتخاباتی گروه ها و احزاب سیاسی یادآور 
شــد: چند مولفه می تواند مجلس بعد را تحت الشــعاع قرار دهد؛ یکی قوه 
مجریه و کارکرد مســئولین، دیگری دیپلماســی خارجــی، برجام و کاهش 
مخاطرات بین المللی که برای مردم قابل توجه اســت و دیگری معیشــت، 

 اشتغال و درآمد که می تواند در انتخابات مجلس آینده اثرگذار باشد.

اصولگرایان به وحدت نمی رسند
دبیــرکل جمعیــت آبادگــران جــوان ایران 
اســلامی با بیــان اینکــه اصولگرایــان در 
انتخابات آینده به وحدت نمی رســند گفت 
که در انتخابات مجلس آینده شانس پیروزی 
مســتقل ها و معتدلین بیشــتر از باندهای 

اصولگرا و اصلاح طلب است.
حســن بیادی در گفتگو با خبرنگار ایسنا اظهار کرد: در حال حاضر احزاب 
اصولگرا به تفاهمی نرســیده اند البته گروه های خاصی که به صورت باندی 
و جزیره ای در بین احزاب اصولگرا در حال فعالیت هستند اقدامات شان را 

انجام می دهند و احتمال رسیدن به تفاهم در بین آن ها وجود دارد.
وی در ادامه با بیان اینکه اصولگرایان در انتخابات به وحدت نمی رسند گفت: 
ممکن اســت باندهای اصولگرا به وحدت برسند. یعنی چند حزب اصولگرا 

دور یکدیگر جمع شوند و باندی را تشکیل دهند و بعد لیست واحد بدهند.

تکذیب کاهش حضور سپاه در سوریه 
جانشــین فرمانده کل ســپاه با بیــان اینکه 
میــزان حضور نیروهای ســپاه در ســوریه 
تغییر خاصی نکرده اســت، گفت: عملیات 
آزادســازی تا بــه نتیجه رســیدن ادامه پیدا 
می کند.ســردار حسین ســلامی جانشین 
فرمانده کل سپاه در پاسخ به سؤالی مبنی بر 

اینکه آیا طی چند روز اخیر حضور نیروهای سپاه در سوریه کاهش یا افزایش 
یافته است، گفت: حضور سپاه در ســوریه تغییر خاصی نکرده است.وی با 
اشاره به عملیات آزادسازی حلب اظهار داشت: این عملیات تا الان موفق 
بوده و انشــاءالله ادامه پیدا خواهد کرد و موفقیت های بعدی هم به دســت 
می آید.جانشین فرمانده کل سپاه در خصوص هدف از این عملیات گفت: 
هدف اصلی آزاد کردن ملت ســوریه از چنگال تروریست هاست و این به هر 

شکل ادامه پیدا می کند تا به نتیجه درستی برسد.

تعبیر جمع آوری 
 سانتریفیوژها 
نادرست است

رئیس تیم کارشناسی مذاکره کننده هسته ای گفت: 
باز طراحــی اراک پس از اجرای رســمی توافق آغاز 
خواهد شد و پیش از آن مقدمات از جمله خروج قلب 

راکتور صورت می گیرد.
حمیــد بعیــدی نــژاد، رئیــس تیــم کارشناســی 
مذاکره کننــده هســته ای کشــورمان، در بازدیــد 
از نمایشــگاه در پاســخ به ســوالی درباره ســند باز 
طراحــی اراک اظهار کرد: ســندی که تهیه شــده 
بر اســاس یکی از بندهای برجام است که می گوید 
بایــد پــس از تصویب برجــام در روندهــای داخلی 
کشــورها و قبل از اجرای بازطراحی، ســندی بین 
 official ایــران و اعضــای1+5 تحــت عنــوان
document )ســند رسمی( تهیه شــود که در آن 
کشــورهای 1+5 تعهد جدی خود و مسئولیت هایی  
دارنــد،  ک  ارا مدرن ســازی  قبــال  در  کــه   را 

قید کنند.
وی با اشــاره به اینکه ســند نهایی شــده اســت و در 
انتظار امضــای آن هســتیم اظهار کــرد: انتخاب 
اصلی و مــورد نظر ما این اســت که ســند را وزیران 
امــور خارجه امضا کننــد اما اینکه چــه فرصتی پیدا 
شود تا همه وزرا حضور داشته باشند هنوز مشخص 
نیســت. ممکن است در حاشیه نشســت وین برای 
ســوریه که بــه هفتــه آینده موکول شــده اســت در 
صورت حضور همــه وزیران امور خارجــه 1+5 این 
 فرصت فراهم شــود یا اینکه به زمان دیگری موکول 

خواهد شد.
وی در پاســخ بــه این ســوال کــه بر این اســاس باز 
طراحــی اراک از چه زمانی آغاز خواهد شــد؟ اظهار 
داشــت: باز طراحی بعــد از اجــرای برجام شــروع 
می شــود و ما باید منتظر باشــیم که موعــد اجرای 
برجام فــرا برســد. مقدمــات در حال نهایی شــدن 
هســتند. تیم هــای کارشناســی به ویــژه چینی ها 
در حال انجــام اقدامات لازم هســتند. هیات های 
چینی بــه ایران ســفر می کنند، هیات هــای ایرانی 
بــه ایــن کشــور می رونــد و اقدامــات کارشناســی 
 انجام می شــود که بعد از اجرای برجــام وارد مرحله 

باز طراحی شویم.
وی در پاســخ به این ســوال که آیا باز طراحی نیازمند 
مقدمات عملی نیز خواهد بود اظهار داشت: مقدمات 
عملی مورد نیاز این است که باید قلب راکتور تغییر کند 
و بر این اســاس قلب قدیمی راکتور خارج می شود تا 
قلب جدید بعد از اجرا که وارد مراحل باز طراحی شدیم 

جایگزین شود.
وی تصریــح کرد: قلــب جدیــد باید ابتــدا طراحی 
شــود که این امــر زمان بر اســت. در مرحلــه بعدی 
ســاخته خواهد شــد و بعد از آن در مرحله اجرا نصب 
می شــود. بــرای این اقــدام باید کارهــای عملیاتی 
انجام شــود. قبل از اجرا فقط ما بایــد اطمینان پیدا 
کنیم که طرف مقابل به تعهدات و مســئولیت هایی 
 کــه دارد پایبند خواهد بــود تا بتوانیم بــه مرحله اجرا 

دست پیدا کنیم.
بعیدی نــژاد همچنین درباره گزارش های منتشــر 
شــده دربــاره توقــف جمــع آوری ســانتریفیوژها 
گفــت: تعبیــری کــه تحــت عنــوان جمــع آوری 
ســانتریفیوژها مطــرح می شــود تعبیــر درســتی 
نیســت. ســانتریفیوژها قــرار نیســت جمــع آوری 
شــوند و آن تعدادی که در برجام بر آنها تاکید شده 
تحت مراقبــت، نگهــداری خواهند شــد و چیزی 
 تحــت عنــوان جمــع آوری ســانتریفیوژها وجــود

 ندارد.

افکارخبر نوشت: »مشکلات را با وصله پینه نمی توان حل کرد«
سید محمد غرضی وزیر اسبق نفت معتقد است که بسته دولت برای تحریک بخش تقاضا و خروج از رکود، نوعی وصله پینه مشکلات 

اقتصادی است و راه به جایی نمی برد.

 شفاف نوشت: »پسران مجرد هم روز به روز بیشتر می شوند«
ازدواج یا تجرد؟ اشتغال یا بی کاری؟ دو یار جدا نشدنی که همیشه شانه به شانه هم قدم برمی دارند و اگر یکی از این دو نباشد دیگری را به 

تعویق می اندازد. دو شاخصه ای که هیچ گاه بر دیگری اولیت نخواهند داشت 

 پویش نوشت: »رسانه حق ندارد به هیچ قومیتی توهین کند«
مسعود پزشکیان گفت: رسانه ملی حق ندارد به هیچکس به هیچ فرد به هیچ قومیتی به بهانه خندان دیگران توهین کند ، این اصلا قابل 

قبول نیست چه ترک باشد چه کرد باشد چه لر باشد اصلا مسخره است .

 جماران نوشت: از مفاهیم اساسی برای مسائل باندی استفاده نکنیم
انصاری معاون پارلمانی رییس جمهور گفت: باید مراقب باشیم تا موضوعاتی از قبیل »نفوذ« که از سوی مقام معظم رهبری مطرح می 

شود در همان مفهوم واقعی خودش به جامعه منتقل شود و فراتر از آن تا جایی پیش نرویم که از مفاهیم اساسی نظام برای مسائل حزبی و 
باندی استفاده کنیم.

عکس روزسایت نگار

تشییع پیکر مدافع حرم 
شهید محمد طحان در 
سمنان

خبرنامه
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رصدخانه

داعش، گامی دیگر به عقب 
موفقیت ارتش سوریه در شکستن محاصره فرودگاه استراتژیک کویرس

پیشروی های ارتش سوریه که از چند هفته پیش و به موازات توسعه عملیات 
هوایی روســیه در این کشور آغاز شده، همچنان ادامه دارد و اکنون در حال 
گسترش یافتن به مجموعه ای از اهداف استراتژیک است که شاید تا همین 
چندی پیش، موفقیت ارتش در آن ها امری بســیار بعید به نظر می رســید. 
در یکی از تازه ترین و مهمترین تحولات، ارتش ســوریه روز گذشته توانست 
محاصره فرودگاه نظامی »کویرس« در شــرق حلب را در هم بشکند. به این 
ترتیب، اکنون گروه های تروریستی یکی از غنایم استراتژیک مهم خود را از 
دست داده اند و همین امر، زمینه را برای ادامه پیشروی ارتش سوریه به سمت 
حلب و آزادســازی کامل این شهر هموارتر می کند. این در حالی است که در 
عرصه دیپلماتیک نیز قرار است طی روزهای آتی نشست جدیدی درباره حل 

و فصل سیاسی بحران سوریه با مشارکت شماری از کشورها برگزار شود. 
اواخر وقت روز گذشته، خبرگزاری فرانســه در گزارش های خود از سوریه 
اعلام کرد اعلام کــرد ارتش و نیروهای مردمی ســوریه در عملیات خود، 
محاصره سه ساله پایگاه هوایی کویرس در شرق شهر حلب واقع در شمال 
این کشــور را شکستند. در این عملیات نیروهای مسلح سوریه که همراه با 
درگیری شــدید در اطراف این پایگاه نظامی با تروریســت ها رخ داد، شمار 
زیادی از تروریست های داعش کشته شدند. همزمان، خبرگزاری رویترز نیز 
به نقل از دیده بان حقوق بشر سوریه، هدف عملیات ارتش سوریه با همکاری 
نیروهای مردمی را تأمین امنیت فرودگاه نظامی کویرس یا دانشکده هوایی 
به عنوان بزرگترین پایگاه هوایی ارتش سوریه و پاکسازی مناطق اطراف آن 
دانست. این گروه ناظر بر اوضاع ســوریه، قبلًا اعلام کرده بود، نیروهای 
ارتش این کشــور پس از درگیری های شــدید با تروریســت ها، به نزدیکی 

دیوارهای پایگاه کویرس رسیده اند. 
فرودگاه کویرس یا دانشکده هوایی که بزرگترین پایگاه هوایی ارتش سوریه 
در شمال این کشــور و مرکز آموزش خلبانان سوری است، در جنگ سال 
1967 با رژیم اســرائیل نقشی مهم و فعال داشــت. کویرس علاوه بر این 
که آشــیانه هواپیماهای جنگی ارتش سوریه اســت، در برگیرنده سه مرکز 
آموزشــی خلبانان نیروهای هوایی و دریایی و همافران و تکنیســین های 

فنی نیز هســت. عناصر گروه های شورشــی و تروریســتی، از جمله گروه 
موســوم به ارتش آزاد، جبهه النصره وابسته به القاعده و همچنین داعش 
که فرودگاه نظامی کویرس را محاصره و هرکدام بخش وســیعی از مناطق 
اطراف فرودگاه را اشغال کرده بودند، حملات مستمر خود علیه این پایگاه 
نظامی را از شهرهای تادف، الباب و منبج سازماندهی می کردند. شهر حلب و 
مناطق اطراف آن در هفته های گذشته شاهد درگیری های شدید بین ارتش 
سوریه و گروه تروریستی داعش برای بازپس گرفتن مناطق تحت اشغال این 
گروه تروریستی بوده است. عملیات ارتش سوریه هم اکنون بر حومه جنوبی 
حلب تمرکز دارد و حملات نیروهای ارتش سوریه برای پاکسازی فرودگاه 
کویرس در فاصله 40 کیلومتری این شهر، یکی از مهمترین حملات پس 
از شروع عملیات نیروی هوایی روســیه علیه تروریست ها به شمار می رود. 

ارتش سوریه عملیات نظامی برای شکستن محاصره فرودگاه کویرس را از 
شهرک السفیره شروع کرد و این عملیات را تا روستای رسم عبود ادامه داد. 
وسعت تقریبی منطقه عملیاتی ارتش سوریه در ریف شرقی حلب حدود 107 
کیلومتر مربع اعلام شــده و به عبارت دیگر، نیروهای ارتش موفق شــدند 
مساحتی را با عرض سه تا پنج کیلومتر و طول 23 کیلومتر آزاد کرده و بر سه 

روستای مهم سیطره یابند.
گفتنی است گروه تروریستی داعش از بهار 2014 در تلاش برای تسلط بر 
این پایگاه هوایی بود؛ اما با  وجود درگیری های متعدد در اطراف این فرودگاه، 
در نهایت نتوانســت هدف مورد نظر خود را تحقق بخشــد. پایان محاصره 
فرودگاه کویرس و تضمین امنیت منطقه اطراف، این امکان را برای روسیه 
فراهم می کند که از این فروگاه به عنوان پایگاه نظامی عملیات خود، به ویژه 

در ارتباط با تسلط کامل بر شهر حلب استفاده کند. در همین رابطه، دولت 
روســیه روز گذشته اعلام کرد عملیات نظامی این کشور در سوریه تا زمانی 
که ارتش ســوریه بتواند کنترل میدانی خود را بــاز یابد، ادامه خواهد یافت. 
به عقیده ناظران، شکســتن محاصره فرودگاه نظامــی کویرس در حومه 
حلب، موجب تغییر موازنه قدرت در شمال سوریه شده و ضمن وارد کردن 
خسارت های ســنگین به داعش، ضربه ســختی را به این گروه وارد آورده 
اســت. در صورت صحت پیش بینی ها مبنی بر توسعه دایره تسلط ارتش بر 
مناطق مجاور حلب، آزادسازی این فرودگاه نه تنها موجب پایان محاصره 
سه ســاله آن  شــده، بلکه حضور تکفیری ها در جبهه حلب را به طور کلی 

تحت تأثیر قرار خواهد داد.
اما در میانه این تحولات، باید اشاره کرد که در سطح سیاسی نیز از چند روز 
پیش روند تماس های دیپلماتیک در رابطه با نشست بین المللی حل و فصل 
بحران ســوریه که قرار است شنبه آینده برگزار شــود، افزایش یافته است. 
ناگفته پیداست که تحولات میدانی ســوریه، موجب دست برتر این کشور 
در نشســت وین خواهد بود و برگه های گفت وگو را برای دمشق و مسکو دو 
چندان خواهد کرد، زیرا ارتش توانایی خود را در عملیات پیچیده کویرس و 
شکست داعش به نمایش گذاشت؛ هر چند پیش از آن شکست هایی را در 
این زمینه تجربه کرده بود. در این شــرایط و در حالی که انتظار می رود روند 
تماس های دیپلماتیک در سه روز آینده در ارتباط با نشست وین افزایش یابد، 
روز گذشته دو شــاخص اصلی نمود یافت که مسیر رایزنی های بین المللی 
در وین را سمت و ســو خواهد داد. شــاخص اول، ادعای »رویترز« مبنی بر 
درز پیدا کردن سند روســیه در مورد گام های مربوط به مرحله انتقالی بود. 
البته این ادعا به سرعت از سوی مقامات دولت روسیه تکذیب شد. دومین 
شاخص نیز عبارت اســت از موافقت انگلیس با طرح روسیه در مورد لزوم 
تعیین ماهیت دقیق گروه های تروریستی در سوریه. این درخواستی است 
که ســرگئی لاوروف، وزیر خارجه روســیه چند روز پیش درباره آن صحبت 
کرده و روز گذشــته بار دیگر آن را تکرار کرد. به نظر می رسد این عوامل طی 

روزهای آتی تأثیرات مهمی بر روند اوضاع مربوط به سوریه خواهد داشت.

عربستان به سوی کودتای داخلی پیش می رود؟ 
نشریه آمریکایی »کریستین ساینس مانیتور« می نویسد بدتر شدن وضعیت سلامت پادشاه سعودی طی یک سال اخیر، به منازعه قدرت شدیدی در عربستان دامن زده که افرادی را از نسل ها و رویکردهای سیاسی مختلف در این کشور، 
گاه می گویند در غیبت سلمان، شاهزاده محمد بن نایف مسئولیت امنیت داخلی را بر عهده داشته و محمد بن سلمان، قائم مقام ولیعهد و پسر پادشاه، به رتق و فتق امور مربوط به روابط خارجی، اقتصاد و مسائل  درگیر خود کرده است. منابع آ
دفاعی مشغول بوده است. با این وجود، با توجه به دسترسی محمد بن سلمان به مشاوران پدرش و همچنین نقش وی در جنگ یمن، این شاهزاده جوان مسئولیت بیشتری را بر عهده گرفته و عملًا در نقش رئیس موقت دولت ظاهر می شود. 
البته منازعه بر ســر حکومت بر عربستان را نمی توان در یک جدال دو نفره خلاصه کرد. در داخل خاندان آل سعود یک منازعه گسترده تر میان اصلاح طلبان و محافظه کاران در جریان است. اصلاح طلبان حاضر در خاندان سلطنتی، به 
سرعت به مخالفت با سلمان برخاستند؛ زیرا وی مایل به کاستن از شدت سرکوب شیعیان عربستان نیست و حاضر به بازنگری در حکم اعدام شیخ نمر، روحانی سرشناس شیعه عربستانی و علی النمر، برادرزاده وی نیز نمی باشد. پادشاه 
همچنین از آزادی ده ها تن از زندانیان سیاســی نیز خودداری کرده اســت. گزینه این گروه برای پادشاهی، احمد بن عبدالعزیز اســت. در مقابل، نامی که از سوی محافظه کاران مطرح می شود، مقرن بن عبدالعزیز، رئیس سابق سرویس 

اطلاعاتی عربستان سعودی است. در ماه آوریل، وی توسط سلمان از سمت ولیعهدی کنار گذاشته شد.

مراسم تشییع جنازه هفت نفر از مردم هزاره)افغانستان( که توسط داعش سربریده 
شده بودند در کابل برگزار شد.

ریزش زمین در پارکینگ یک 
رستوران در آمریکا.

خورشید از پشت چرخ و فلکی در کورلا در منطقه خودمختار اویغور در استان شین جیانگ چین طلوع می کند.

 تلاش ماموران نجات برای پیدا کردن 
قربانیان شکسته شدن سد در برزیل.

 تعیین رئیس جمهور لبنان باز هم 
به تعویق افتاد

رئیس مجلس لبنان بار دیگر نشست پارلمان این کشور برای انتخاب 
رئیس جمهور را در ســایه اختلافات گروه های داخلی لبنان به تعویق 
انداخت. نبیه بری نشست پارلمان لبنان برای انتخاب رئیس جمهور را 
به روز چهارشنبه، دوم دسامبر موکول کرد. اختلافات بین نبیه بری و 
میشل عون، رئیس جریان آزاد ملی و تلاش حزب الله برای میانجگری 
در این رابطه، عامل اصلی تعویق این نشست بوده است. بری خواستار 
برگزاری نشست پارلمان در زمان مقرر خود در روزهای چهارشنبه و پنج 
شنبه بوده و عون می گوید در صورت عدم حضور بند مربوط به بررسی 

قانون انتخابات، در نشست این هفته حاضر نخواهد شد.

 طرح جدید آمریکا برای اشاعه 
تسلیحات هسته ای

آمریکا قصد دارد بمب های هســته ای »بی 16« خود را توسعه 
دهد که این مســئله مورد انتقاد مخالفان اشــاعه تســلیحات 
هسته ای اســت. مخالفان این طرح، ارتقای این بمب ها را در 
واقع ســاخت تسلیحات تازه هســته ای می دانند. منتقدان، به 
شــدت از صرف هزینه هنگفت برای بمب هسته ای »بی16« 
آمریکا انتقاد کرده اند. این بمب، قدیمی و یک ســلاح کشنده 
است که در حال حاضر، هیچ نقشی در دکترین هسته ای ناتو یا 
آمریکا ندارد. با این وجود ارتقای این بمب هســته ای در نتیجه 

لابی آزمایشگاه های تسلیحات هسته ای آغاز شده است.

  انتقاد جمهوری خواهان 
از مواضع ترامپ درباره سوریه

نامزدهای حزب جمهوری خواه آمریکا در انتخابات مقدماتی این 
حزب، شب گذشته در چهارمین مناظره تلویزیونی خود به مواضع 
دونالد ترامپ در قبال مناقشه سوریه و همچنین دیدگاههایش 
درباره ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه حمله کردند و مواضع 
رقیب هم حزب خود را در این موارد، غیرواقع بینانه دانستند. دونالد 
ترامپ به علت این که هنوز دیدگاه ها و مواضع خود را در مسائل 
مهم بین المللی به روشنی بیان نکرده، بارها هدف انتقاد رقبای 
هم حزبی خود قرار گرفته است. ترامپ از مداخله نظامی روسیه بر 

علیه گروه تروریستی داعش در سوریه استقبال می کند.

  درخواست نتانیاهو 
برای اشغال کامل »جولان«

بنیامیــن نتانیاهــو خواســتار الحاق رســمی منطقــه جولان 
بــه ســرزمین های اشــغالی شــده اســت. نتانیاهــو در دیدار 
روز دوشــنبه خود بــا باراک اوباما اشــاره کرده که مایل اســت 
موضع واشــنگتن را در خصوص تصمیم رژیم اســرائیل مبنی 
بــر الحاق بلندی هــای جولان، بشــنود؛ اقدامی کــه هرگز از 
 ســوی جامعه بین المللی به رســمیت شــناخته نشــده است. 
نتانیاهــو گفتــه کــه تردیــد دارد ســوریه دوبــاره متحــد و 
 یکپارچــه شــود و تحــت یــک حکومت واحــد قدرتمنــد قرار 

گیرد.

بین الملل



5 چهارشنبه 20 آبان ماه 1394

تلگرام جان سالم به در میبرد؟
موج دوم اخبار و احتمالا در رابطه با فیلتر شدن پیام رسان محبوب

طــی دو هفتــه گذشــته موضوع فیلتر شــدن تلگــرام از 
ســوی کمیته تعیین مصادیق محتــوی مجرمانه به یکی 
از مهمتریــن مباحث رســانه ای تبدیل شــد. پیام رســان 
محبوب ایرانی های هرچند با کمی اقبال و خوش شانسی 
از آخرین تشکیل جلسه این گروه جان سالم به در برد، اما 
گویا مجددا اخبار حاکی از آن است که خطر فیلترینگ آن 

همچنان بالا است.
بعد از آنکه »پاول دوروف« بنیانگذار روسی تلگرام چندی 
پیش با انتشار متنی در کانال شخصی خود اذعان کرد که 
تصور وی در مورد مسدود شدن تلگرام در ایران »عجولانه 
و پیش از موعد« بوده است، و به شکلی تقریبا رسمی بابت 
این تصور خــود غذرخواهی نیز کرد، به نظر میرســید که 
ماجرای فیلتر شدن تلگرام حداقل تا مدت زمانی نا معلوم به 
تعویق افتاده است. دوروف اشاره کرده بود که کانالها و ربات 
های غیر اخلاقی در تلگرام پیش از این نیز مسدود شده اند 
و نگرانی مقامات ایرانی در این رابطه کاملا بی مورد است. 
اما گویا ماجــرا اینبار به گونــه ای دیگر رقــم میخورد. به 
گفتــه ی دبیر کارگــروه کمیته تعییــن مصادیق محتوای 
مجرمانه اینترنتــی، 95 درصد کانال هــای غیراخلاقی 
شبکه پیام رسان تلگرام باز است و موضوع مسدودسازی 
این شبکه اجتماعی همچنان در دستور کار کمیته تعیین 
مصادیق قرار دارد. بر اســاس گفته های عبدالصمد خرم 
آبادی، اگرچه جلســه تصمیم گیری درباره ی فیلترینگ 

تلگرام این هفته برگزار نمی شــود اما به هر ترتیب موضوع 
تلگرام در دستور کار جلسه آینده این کارگروه قرار دارد.

خرم آبادی در مورد پاسخ مثبت تلگرام به درخواست ایران 
برای مســدودکردن صفحات غیراخلاقــی، تاکید کرد: 
پنج درصد از کانال های فیلترشــده از قبل هم فیلتر بوده 
و این موضــوع ربطی بــه درخواســت وزارت ارتباطات از 
مدیران این شبکه ندارد. ظاهرا پاول دوروف، مدیر تلگرام 
اعلام کرده کــه در اجرای سیاســت های داخلی تلگرام، 
کانال های مســتهجن را فیلتــر می کند کــه منظور وی 
صرفا کانال های عمومی مســتهجن بوده است. دوروف 
 تاکیــد کرده بود که مســدود ســازی این مــوارد ربطی به 

درخواست ایران ندارد.
به گفته ی دبیر کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه 
اینترنتی، متاســفانه هــم اکنون افرادی کــه پیش از این 
کانال های عمومی مستهجن و مبتذل درست کرده بودند 
برای فرار از مســدود شــدن، نوع کانال خود را از عمومی 
به خصوصــی تغییر داده اند اما در میــزان و نوع محتوای 
مســتهجن و تعداد کاربران شــان و نیز دسترســی به این 
کانال ها، هیــچ محدودیتی ایجاد نشــده اســت. در این 
کانال ها تنها محدودیت این است که تعداد اعضای کانال 

به کاربر عضو اعلام نمی شود.
به گفته ی خــرم آبــادی، حتــی بســیاری از کانال های 
مستهجن و غیراخلاقی بعد از مسدود شدن، عنوان خود 

را از کانال عمومی به کانال خصوصی تغییر داده اند و بدون 
اینکه تغییــری در ماهیت و محتواهایشــان صورت گیرد 
مجددا با همان کاربران قبلی کار خود را از سر گرفته اند. با 
این حال با اینکه مشــکلات تلگرام همچنان باقی است، 
زمان برگزاری جلســه کارگروه، بستگی به آمادگی اعضاء 

برای تشکیل جلسه دارد.
به گفته ی دبیــر کارگــروه تعیین مصادیــق، هیچ یک از 
اعضاء کارگروه تعیین مصادیق و مسئولان کشور با حضور 
و عضویت مردم در شبکه های اجتماعی مخالف نیستند 
بلکه آنچه که باعث مطرح شــدن موضوع مسدودسازی 
برخی از شبکه های اجتماعی خارجی در کارگروه شده این 
است که بسیاری از این شــبکه ها بوسیله صهیونیست ها 
اداره می شــوند و به هیچ وجه از قوانین و مقررات کشــور 

تبعیت نمی کنند.
بر اســاس گزارش وی، قوانین کشــور صرفاً برای محیط 
فیزیکی وضع نشــده اند و همه مسئولان کشور مکلف اند 
که تمهیدات لازم را برای اجرای قوانین در فضای مجازی 
نیز فراهم کنند. یکی از این تمهیدات، تقویت شبکه های 
اجتماعی داخلی به منظور جایگزینی آنها با شــبکه های 

خارجی است.
معاون قضایی دادســتان کل کشــور با اشــاره بــه اینکه 
مشــکلات فعالیت شــبکه های اجتماعی خارجی نظیر 
تلگــرام فقط به انتشــار محتــوای غیر اخلاقــی محدود 

نمی شــود تاکید کرد: این شبکه علاوه بر انتشار محتوای 
غیراخلاقی، دارای کانال ها و گروه هایی اســت که علیه 
امنیت کشــور ، مقدســات اســلامی و فرهنــگ و هویت 
ملی مردم ایران اقدام به انتشــار محتــوای مجرمانه می 
کنند و کارگــروه با درنظر گرفتن همه ابعــاد، این موضوع 
 را مــورد بررســی قــرار داده و تصمیــم مقتضــی را اتخاذ 

خواهد کرد.
حال آنگونه که مشــخص اســت نه اظهارات دوروف و نه 
اخبار و واکنش های رســانه ای و افــکار عمومی در مورد 
فیلترینگ تلگرام نتوانســته است خطر مسدود شدن این 
شبکه پیام رسان محبوب در ایران را رفع کند. کمیته تعیین 
مصادیق محتوی مجرمانه همچنان به دلیل وجود کانال 
هــا و ربات های غیــر اخلاقی در تلگرام بــه دنبال تعیین 
تکلیف نهایی این شبکه است و آنگونه که مشخص شده، 
فیلتریــن گ و ایجاد مســدودیت، اولین گزینــه انتخابی 

اعضای این کارگروه است. 
این در حالی اســت که هم اکنون و بعد از گشذشت تقریبا 
یک ماه از راه انــدازی امکان جدید در این شــبکه، یعنی 
کانال، تلگرام به یکی از منابع اصلی اطلاع رســانی و خبر 
پراکنی در ایران تبدیل شده است و هم اکنون تقریبا همه 
رسانه های معتبر داخلی اعم از وب سایت ها و خبر گذاری 
ها با راه اندازی کانال ویژه خود در این پیام رسان، از قابلیت 

جدید نهایت استفاده را میکنند. 

آسیب پذیری اپلیکیشن های iOS بیشتر از اندروید است
بــر اســاس گزارشــی که بــه تازگی 
منتشر شــده، اغلب آســیب پذیری 
 iOS اپلیکیشــن ها روی اپ هــای
وجود دارنــد و این آســیب پذیری ها 
نســبت به اپ های دیگــر پلتفرم ها 
شدیدتر است.  دلیل تصور سنتی در 
مورد آسیب پذیری اندروید این است که 

اپل دسترسی های اپلیکیشن ها را در پلتفرم قفل می کند 
و البته فرایند بررسی اپلیکیشن ها برای ورود به اپ استور 
نیز در آن ســخت گیرانه تر اســت. بنابراین پلتفرم اپل در 
 Checkmarx مجموع امن تر است. اما کمپانی های
و AppSec Labs که در زمینه تولید اپلیکیشــن های 
امنیت موبایل فعال هستند، نظر دیگری دارند و می گویند 
این موضوع لزوما صحیح نیست. گزارش آنها حکایت از 
این دارد که 40 درصد آسیب پذیری ها در اپلیکیشن های 
iOS بحرانی بوده یا شــدت بالایی داشــته اند، در حالی 
که این معیار برای اپلیکیشــن های اندرویدی 36 درصد 

بوده است. در این گزارش آمار و ارقام 
دقیقی ارائه نشده، اما به این موضوع 
اشاره شده که اپلیکیشن های موبایل 
به طور متوسط 9 آسیب پذیری دارند 
و اپلیکیشن های iOS آسیب پذیری 
بیشتری نسبت به اپ های اندرویدی 

داشته اند.
شــایع ترین آســیب پذیری ها، فاش شــدن اطلاعات 
شخصی بوده که رقم آن 27 درصد اعلام شده است. در 
رتبه بعدی، تصدیق ID و مشکلات مجوز اپلیکیشن ها 
با 23 درصد ار کل حفره های امنیتی اســت. بســیاری 
آســیب پذیری های دیگر مثل ضعف های رمزنگاری، 
فاش شدن اطلاعات فنی و لاگ ها نیز سهم بالایی را به 
خود اختصاص داده اند. با توجه به این که این گزارش ها از 
سوی کمپانی های معتبری ارائه شده اند می توان تا حدی 
به نتایج آنها اعتماد کرد، اما اگر این گزارش حاوی جزئیات 
بیشتری بود، می شد در این باره قضاوت بهتری داشت. 

پروژه محرمانه مایکروسافت برای تولید سیستم عامل جدید
حــدود یــک ســال قبــل خبــری 
منتشــر شــد که در آن پروژه جدید 
 Midori مایکروســافت موسوم به
گاه گفتند  را معرفی کردنــد و منابع آ
در ایــن پروژه سیســتم عامل جدید 
در شــرکت مایکروســافت ساخته 
می شود. این روزها خبرهای جدید 

در این زمینه به گوش می رسد و سری مطالبی که روی 
وبلاگ های رســمی منتشر شــده حاکی از آن است 
که گروه Midori به مدت بیش از 10 ســال روی این 

پروژه کار کرده اند.
گاه هم اکنون گزارش دادند گروه Midori به  منابع آ
جز تولید سیستم عامل محصولات دیگری را هم توسعه 
می دهــد که از جمله آنها می توان بــه مرورگر اینترنتی 
جدید، ابزارهای مرتبط و ... اشاره کرد. در حال حاضر 
بیش از 100 کارشناس در گروه Midori مایکروسافت 
مشغول به کار هستند. »کریس بروم« یکی از اعضای 

این پروژه روی صفحه شخصی خود 
در شــبکه اجتماعــی لینکدین این 

خبر را تایید کرد.
از  یــک  بــه عنــوان  را  او خــود 
بنیانگذاران، معماران و مدیر مرکز 
انکوباتــور سیســتم عامــل جدید 
مایکروســافت معرفی کــرد. البته 
پروفایل شــخصی بــروم اعلام می کند که او از ســال 
2005 در شــرکت مایکروسافت مشــغول به کار بوده 
و در ســال 2015 هم به شــرکت گوگل پیوسته است. 
»جو دوفی« از مدیران توســعه نرم افــزار و زبان های 
برنامه نویســی در گروه Midori چندی پیش توضیح 
داد این گروه برنامه ریزی کرده است تا در آینده نزدیک 
ده ها مطلب وبلاگی در مورد پروژه Midori را منتشر 
کند. نخستین مطلب در این باره روز گذشته منتشر شد 
و قرار است مایکروسافت در آینده نزدیک برنامه های 

دقیق خود را در این زمینه منتشر کند.

طرح کامل شبکه ملی 
اطلاعات آماده است

رئیس سازمان فناوری اطلاعات صبح دیروز در حاشیه 
بازدید از نمایشگاه مطبوعات و گفت وگو با رسانه های 
مختلف گفت: همچنین تهیــه طرح های تفصیلی 
شبکه ملی اطلاعات برای تغییر، بهبود و ارتقای این 
موضوع مهم در حال انجام اســت. نصرالله جهانگرد 
از ایجاد کارگروهی با حضــور وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات به همراه معاونان، پیمانکاران و اپراتورها خبر 
داد و گفت: تصمیم گیری های لازم برای این موضوع 
در این کارگروه انجام می شود و مراحل اجرایی آن نیز 

به اجرا درمی آید.
جهانگــرد با بیــان اینکه بخش های مهمــی از حوزه 
زیرســاختی این شــبکه انجام شــده یا در حال انجام 
است، گفت: شــبکه های دسترسی به تدریج در حال 
افزایش یا بهبود هستند. وی افزود: در شرایط کنونی 
ظرفیت تعداد زیادی از شــبکه های فرعی مهم مانند 
بانک، ســلامت، پســت الکترونیکــی و کتابخانه ها 
محدود است که امیدواریم با سرمایه گذاری های جدید 
ظرفیت این مجموعه ها برای مبادله اطلاعات بیشتر 
شــود و توان تراکنش ها بهبود یابــد. جهانگرد گفت: 
فعالیت های مربوط به طراحی شبکه ملی اطلاعات 
با مشارکت نخبگان دانشــگاهی و صنعتی براساس 
چهارچوب هایی که شورای عالی مجازی تعیین کرد، 
آغاز شد. رئیس سازمان فناوری اطلاعات ادامه داد: 
گزارش پیشرفت شبکه ملی اطلاعات با نظارت مرکز 
ملی در حال تدوین است و در آینده نزدیک به شورای 
فضای مجازی ارائه خواهد شد. معاون وزیرارتباطات 
افزود: چــون مجبوریم زیرســاخت ها را تامین کنیم 
اقدامات فنی برای تقویت استقلال شبکه نیز صورت 
گرفته است. گروه های طراحی در حال حاضر با کمک 
اپراتورها بخش های پایین دســتی را طراحی جزیی تر 
می  کنند تا سرمایه گذاری ها متناسب با آن انجام شود.
جهانگرد گفت: همچنین با هماهنگی مجموعه های 
دولت درصدد هستیم تا سبدهای خدمات به صورت 
یکپارچه در اختیار مردم قرار گیرد. وی تاکید کرد: این 
اقدام به زودی با نصب پورتال رسمی دولت الکترونیکی 

اجرایی و به تدریج کامل خواهد شد.
جهانگرد به انتخاب اعضای دومین دوره شورای عالی 
فضای مجازی اشاره کرد و گفت: با تدبیر حکیمانه رهبر 
معظم انقلاب و حکم بسیار دقیق رهبری برای اعضای 
این شــورا، راهکارهای اجرایی به خوبی روشن شده و 

گام های فنی در حال برداشته شدن است.
وی اظهــار امیدواری کــرد: اعضای جدیــد با اتخاذ 
راهکارهای مناسب بتوانند موضوعات این حوزه را به 
سمت اجرایی شدن، پیش ببرند و این مجموعه نیز از 
حمایت های شــورای عالی فضای مجازی برخوردار 
شود. معاون وزیر ارتباطات همچنین از کاربران ایرانی 
خواست تا با اســتفاده از موتورهای جست وجوگر ملی 

باعث افزایش کاربرد آن ها شوند.
جهانگرد گفت: برای داشتن شبکه ملی اطلاعات باید 
ابزارهایی تولید کنیم که به ما کمک کند تا در اندازه های 
ملی مستقل باشــیم. وی افزود: موتور جست وجوگر، 
ایمیل و شــبکه های اجتماعی از ابزارهای یک شبکه 
مســتقل اســت اما از لحاظ کاربرد، ظرفیت، توانایی، 
شــرایط بازار و رقبا نیز در آن اثرگذار اســت. وی اضافه 
کرد: بنابراین پیشنهاد ما به کاربران ایرانی این است حتما 
مرورگر و موتورهای جســت وجوگر ایرانی را در صفحه 
اول خود قرار دهند و جست وجوهای خود را ابتدا با این 
ابزار انجام دهند زیرا این جســت وجوها به موتورهای 
جست وجوگر آموزش می دهد و باعث جمع آوری داده 
می شود بنابراین همان طور که با جست وجو از طریق 
گوگل باعث تقویت آن می شــویم با حمایت ملی از این 

موتورها نیز می توانیم باعث تقویت آن ها شویم.

رصدخانه

اضافه شدن امکان مسیر یابی آفلاین به نقشه گوگل
گوگل شــش مــاه قبل در 
زمان برگــزاری کنفرانس 
توســعه  دهنــدگان خــود 
اعــلام کــرد کــه امــکان 
مســیریابی و جســتجوی 
آفلاین را به سرویس گوگل 
مپز اضافــه خواهــد کرد. 

حالا این شــرکت به وعده ی خود عمل کرده 
و پس از 6 ماه این ویژگی را از امروز به صورت 
رســمی عرضه خواهد کــرد. ایــن قابلیت به 
گونه ای طراحی شــده تــا به خوبــی در کنار 
نسخه ی آنلاین گوگل مپز، عمل کند. ویژگی 
مذکور از امــروز برای اندروید عرضه شــده و 

بزودی شاهد عرضه ی آن 
 iOS برای سیستم عامل
نیــز خواهیم بــود. ویژگی 
جدید به شما اجازه می دهد 
تا نقشــه ی ذخیره شــده را 
جستجو کرده و مسیر خود 
را بــرای رســیدن به محل 
مــورد نظر، بدون نیــاز به اتصال بــه اینترنت 
بیابید. در استفاده از این ویژگی امکان اطلاع 
از اوضاع ترافیکی مسیربه صورت لحظه ای 
وجود نخواهد داشــت اما ایــن اطلاعات به 
محض اتصال به اینترنت بروزرسانی خواهند 

شد.

نوت بوک ایسوس مخصوص کاربران ایرانی
کمپانــی تایوانی ایســوس 
برای کاربــران ایرانی یک 
ســری ویژه معرفــی کرده 
است. مدل 7502 از سری 
نوت بوک های این شرکت 
مطابق با ســلیقه کاربران 
ایرانی طراحی شده است. 

وزن کم، مشــخصات قــوی و بدنــه فلزی از 
ویژگی هــای اصلی این مدل اســت. بدنه این 
مــدل تمام از جنس فلز اســت. این دســتگاه 
21.7 میلیمتر ضخامت و 2 کیلوگرم وزن دارد 
که به همراه دو پردازنده نسل جدید اینتل عرضه 
شده اســت. این دســتگاه مجهز به پردازنده 

 NVidia گرافیکی پرقدرت
GTX 950M مجهز به 4 
گیگابایت حافظه مســتقل 
گرافیکی است که معمولا 
در دستگاه های مخصوص 
بازی ایــن موضــوع یافت 
کارت  یــن  ا می شــود. 
گرافیک از Direct X 11 پشــتیبانی می کند 
که به معنای پشتیبانی از جدیدترین بازی های 
کامپیوتر اســت. نوت بوک مدل 7502 مجهز 
به سیســتم خنک کننده پیشرفته ای متشکل 
از لوله های حرارتی مسی و دو فن است که این 

موضوع منجر به کاهش تولید صدامی شود.

نخستین لپ تاپ چندمنظوره مقاوم دنیا
پاناسونیک برای آن دسته 
از کاربرانــش که انتظاراتی 
فراتــر از حد معمــول از لپ 
تاپ خود دارند، دستگاهی 
به نام Toughbook 20  را 
معرفی کرده است که کیبورد 
و نمایشــگر آن قابلیت جدا 

شدن از یکدیگر را دارند.این محصول که برای 
اســتفاده در محیط های خشــن طراحی شده 
وزنی در حدود 1.76 کیلوگرم دارد و شاید ظاهر 
چندان جذابی نداشته باشد اما امکانات خوبی 
نظیر نسل ششم پردازنده Core vPro  اینتل، 
اس اس دی با ظرفیت 12۸ گیگابایت و هشت 

گیگابایت رم را در خود جای 
داده و به انتخــاب خریدار از 
سیستم عامل ویندوز 10 پرو 
یا ویندوز 7 پروفشــنال بهره 
خواهد برد. براســاس اعلام 
Tough-،شرکت ســازنده 
book 20  شــش حالــت 
مختلف برای استفاده دارد که عبارتند از قالب 
معمولی لپ تاپــی، تبلت، مد تاشــو )که در آن 
کیبورد به سمت عقب نمایشــگر تا می شود(، 
وضعیت کیفی )دســتگاه دارای دســته برای 
حمل اســت(، مد قابــل تبدیــل و در نهایت 

حالت خودرو.

آی تی
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پنجره

غذاهای ضد آلزایمر کدامند؟
تجویز طب سنتی برای این بیماری چیست؟

بیمــاری آلزایمر به عنــوان یکــی از پیچیده ترین بیماری های مغــزی ازجمله 
عارضه هایی اســت که از دوران میانســالی به بعد و به ویژه در دوران سالمندی 
گریبان بســیاری از افراد را می گیرد؛ بیماری ای که با تخریب سلول های مغز، 

فرد را دچار مشکلات پیچیده ای می کند.
کارشناســان در حال مطالعه هستند که چگونه رژیم غذایی ممکن است زمان 
شروع و پیشرفت بیماری آلزایمر را تحت تأثیر قرار دهد. آخرین تحقیقات راجع 
به این بیماری را با هم مرور می کنیم:در زندگی هیچ چیز ترسناک تر از این نیست 
که کسانی را که دوست داریم و به آن ها عشــق می ورزیم و همین طور گذشته 
خودمان، و حتی شــخص خودمان را فراموش کنیم. بیش از 5 میلیون نفر در 

آمریکای شمالی با این بیماری دست و پنجه نرم می کنند.
با وجود تحقیقات گســترده به عمل آمده، درمان قطعــی برای درمان بیماری 
آلزایمر به دســت نیامده و هنوز هم علت بروز این بیماری کاملًا ناشناخته باقی 
مانده است. کارشناسان علت بروز این بیماری را مجموعه ای از عوامل ژنتیکی 
و محیطی می دانند، ولی آن ها هنوز در حال بررســی این موضوع هســتند که 
چگونه آلزایمر به وجود می آید و چگونه می توانند از بروز آن جلوگیری کنند. یکی 

از موارد منطقی کشف شــده در این مورد، رژیم های غذایی هستند. تحقیقات 
نشان می دهند که ارتباط خاصی بین غذاها و آلزایمر وجود دارد.

اسیدهای چرب امگا 3
بسیاری از تحقیقات، بیانگر ارتباط بین رژیم غذایی حاوی میزان بالایی ماهی 

و اسیدهای چرب امگا-3 و کاهش پیشرفت آلزایمر بوده اند.

B ویتامین های گروه
سطح بالای هموسیستئین در خون با خطر زوال عقل در ارتباط است. تحقیقات 
نشــان داده اند که افزایش مصرف فولات و ویتامین های B6 و B12، با از بین 
بردن هموسیستئین در ارتباط می باشد که می تواند از بروز آلزایمر پیشگیری کند.

رژیم غذایی مدیترانه ای
اخیراً مطالعاتی توسط محققان بخش مغز و اعصاب در مرکز پزشکی دانشگاه 
کلمبیــا در نیویورک انجام شــده که در مــورد رژیم های غذایــی معمولی مردم 

کشــورهای اطراف مدیترانه می باشــد. رژیم غذایی مدیترانه ای شــامل انواع 
میوه ها، سبزیجات، حبوبات، ماهی، روغن زیتون، برخی فرآورده های لبنی، و 

گوشت و مرغ آن هم به میزان کم می باشد. 
اگرچه مطالعات بیشتری نیاز است، اما نتایج این مطالعات، بیانگر کاهش خطر 
ابتلا به آلزایمر و کاهش مرگ ومیر این بیماران بوده است. با این گفته ها، طبق 
تحقیقاتی که در زمینه آلزایمر انجام شده، بسیاری از محققان بر این باور هستند 
که افراد باید شیوه مناسب و سالمی را برای زندگی خود اتخاذ کنند، به این ترتیب 
که مثلًا غذاهای حاوی اســیدهای چرب اشباع شــده را بسیار کاهش دهند و 

بیشتر از آنتی اکسیدان ها و ویتامین های گروه B استفاده نمایند.

آنتی اکسیدان ها
مطالعات نشان داده اند که رادیکال های آزاد مولکول های ناپایداری هستند که 
باعث پیری زودرس می شوند و سلول های بدن را از بین می برند. برای کاهش 
تماس بــا رادیکال های آزاد، کمتــر در برابر آلاینده های زیســت محیطی قرار 

بگیرید و سیگار نکشید.
به هر حال، رادیکال های آزاد محصول سوخت و ساز بدن هستند، اتفاقی که در 
هر دقیقه از روز رخ می دهد. از آنجایی که از بین بردن رادیکال های آزاد به طور 
کامل غیرممکن است، مصرف غذاهای حاوی آنتی اکسیدان ها، مثل ویتامین 
E، ویتامیــن C، بتاکاروتن و فلاوونوییدها، می توانــد کمک کند.غذاهایی که 
دارای آنتی اکسیدان های زیادی هستند، عبارتند از توت ها، سبزیجات با برگ 

سبز تیره و سبزیجات نارنجی رنگ، آجیل ها و لوبیاها. 
به طــور خاص، مطالعات نشــان داده اند که پس از انجام آزمایشــات مختلف 
روی موش های صحرایی و موش های آزمایشــگاهی بــه منظور مطالعه روند 
توســعه بیماری آلزایمر، دیده شــد که عملکرد ذهنی آن ها پس از اســتفاده از 
زغال اخته، توت فرنگی و توت ها، بهبود یافته است. چای سبز نیز از منابع مهم 
آنتی اکسیدان هاســت. با این وجــود هنوز به طور خاص ثابت نشــده که برای 
پیشــگیری از آلزایمر مفید اســت یا خیر، اما ثابت شده که استفاده از چای سبز 

آن هم به تعداد 5 فنجان در روز، بروز بیماری های قلبی را کاهش می دهد.

تجویز طب سنتی برای این بیماری چیست؟
صرف نظر از توصیه های پزشکان برای در امان ماندن از عوارض آلزایمر و حتی 
پیشگیری از آن طب سنتی از دیر باز توصیه های مختلفی داشته است. در طب 
سنتی یکی از علل فراموشی، سردی مغز محسوب می شود که به همین خاطر 
توصیه طب سنتی علاوه بر گرم نگه داشتن سر و استفاده از کلاه های پشمی، 

اجتناب و پرهیز از مصرف خوراك هایی با طبع سرد است.
مصرف ارده با شیره انگور و خرما به عنوان یك خوردنی بسیار مقوی با طبع گرم در 
وعده صبحانه ازجمله توصیه های طب سنتی برای پیشگیری از آلزایمر است. 
توصیه می شــود به مدت 4 تا ۸  ماه، در هفته 5 مرتبه از این مخلوط گرم و مقوی 
استفاده شــود. مصرف روزانه مغزهای خام گردو، پسته و فندق و بادام درختی 
به عنوان تنقلات روزانه علاوه بر جلوگیری از افزایش کلســترول در این زمینه 

نیز توصیه شده است.
خوردن فسنجانی که از ترکیب مساوی بادام و گردو تهیه شود هفته ای 3مرتبه 
و خوردن روزانه 40عدد مویز نیز از دیگر پیشــنهادهای طب سنتی در مقابله با 
آلزایمر اســت. از دیگر توصیه های طب ســنتی در این زمینه استشمام مداوم 
عطرهای گرم مانند عطر یاس و نرگس و همینطور گلاب اصل اســت. مصرف 

روزانه 2 استکان شربت عسل نیز مؤثر تشخیص داده می شود.

با وجود دل پیچه باز هم شیر بخوریم؟
باشگاه خبرنگاران- دکتر تیرنگ  رضانیستانی متخصص تغذیه  گفت: بعضی از اشخاص بعد 
از نوشیدن شیر دچار نفخ روده می شوند که این مشکل به دلیل قطع مصرف شیر بعد از دوران 
شیرخوارگی و کودکی است.افراد بعد از سن کودکی به دلایل مختلف شیر را از وعده  های غذایی 
خود حذف کردند که پس از آن دیگر روده این اشخاص آنزیم لازم را برای هضم شیر که لاکتوز 
نامیده می شود را ترشح نمی کند در نتیجه لاکتوز برای تجزیه و هضم به روده بزرگ می رود و در 

آن جا تمیز می شود که گاز ایجاد شده در مواقعی دل پیچه و اسهال فرد را درپی دارد.
این حالت به دلیل آلرژی افراد به برخی پروتئین های شیر گاو است که این پروتئین ها در دمای 
بالا تغییر شــکل می دهنــد و ماهیت آن ها تغییر می کند در نتیجه از آلرژی زایی آن ها کاســته 
می شــود که این اشــخاص می توانند شیر حرارت دیده و گرم را مصرف کنند و مشکلی در آن ها 

ایجاد نخواهد شد.

بیشترین علت مرگ و میر کودکان
فــارس- عباس مؤمن زاده فوق تخصص عفونی کودکان گفت: در کودکی به دلیل ناقص بودن 
سیستم ایمنی و در کهولت سن به دلیل از کار افتادگی سیستم ایمنی بیماری های عفونی سلامت 
افراد را تهدید می کنند.برای پیشگیری از بیماری های عفونی و از کارافتادگی سیستم ایمنی در دوران 
کهن سالی نسبت به کودکی اقدامات کمتری می توان انجام داد، ولی در طب اطفال با پیشگیری، 
بهداشــت کودکان، واکسن، شناخت بیماری ها می توان اقدامات گسترده ای جهت پیشگیری از 
ابتلای کودکان به بیماری های عفونی انجام داد. ســالانه 12.5 میلیون کودک جان خود را از 
دست می دهند که بیشترین آمار آن مربوط به کشورهای جهان سوم و به علت بیماری های عفونی 
است.پزشکان باید با مهارت لازم اقداماتی انجام دهند تا از مرگ و میر کودکان به دلیل بیماری های 
عفونی جلوگیری شــود؛ خوشبختانه ایران کشوری پیشــرو در کنترل بیماری های عفونی بوده و 
واکسیناسیون کشوری نیز به روز است.قدیم کودکان به دلیل عفونت گوش و حلق فوت می کردند.

روشی برای دفع سنگ کلیه
دکتر کیومرث دانشــور فوق تخصص تغذیه گفت: این تصور که نوشــیدن آب زیاد می تواند به 
سلامت کلیه ها کمک کند درست نیست و میزان مصرف آب در افراد سالم در حد هشت لیوان 
کفایت  می کند. متاســفانه بیماران کلیوی نیز بر اســاس همین تفکر اشتباه همواره به نوشیدن 
آب زیاد توصیه می شــوند. وی افزود: این در حالیســت که چنانچه فردی دچار نارســایی کلیه 
باشــد نوشیدن آب زیاد نه تنها کمکی به او نمی کند، بلکه فشار مضاعفی را نیز به کلیه های او 
وارد می کند که برای کلیه ها مضر است.نوشــیدن آب زیاد شــاید تنها بتواند به میزان اندکی در 
جابجایی سنگ موثر باشد، اما هرگز توان شکستن هسته مرکزی سنگ و دفع آن را ندارد. در 
جهت دفع ســنگ کلیه توصیه ما نوشــیدن مایعات همراه آب لیمو بویژه نوشیدن دلستر تلخ و 
آبلیمو اســت. مصرف آبلیمو به شکســتن سنگ کلیه کمک کرده و نوشیدن دلستر تلخ موجب 

دفع بدنه شکسته شده سنگ و شن می شود.

خواص سرکه شیره از منظر طب سنتی
تســنیم- محمد دریایی مشاور طب 
سنتی گفت: سرکه شیره یک نوشابه 
طبیعی بسیار باارزشی است که به رفع 
ضعف عمومی بسیار کمک می کند.
ترکیبی از سرکه انگور یا سرکه خرما 
و شــیرۀ انگــور که به نســبت های 
مشــخصی ترکیــب شــده و دارای 

خواص غذایی و درمانی فراوانی اســت؛ این شــربت، 
مقوی برای بدن، شیرافزا برای مادران و مؤثر در هضم 
غذا، مفید برای کبد و دستگاه گوارش، مفید برای درمان 

کم خونی و تقویت قوای جنسی است.
وی افــزود: به طــور عمومی برای افزایــش ماندگاری 

محصولاتــی مانند کشــمش، آلو، 
مویز، میوه های خشک شده موادی 
شیمیایی مانند تیزاب و یا دود گوگرد 
می زنند که بسیار مضر است. توصیه 
می شــود نوع طبیعی و آفتابی آن را 
انتخاب کنیم حتی اگر ظاهر شکیلی 
نداشته باشند.ســویق ترکیبی از آرد 
بوداده شده جو و گندم سبوس دار است که در روایات نیز 
توصیه شده است. سویق برای کم خونی، ضعف بدن، 
رشــد کودکان و مشکلات گوارشی بســیار مؤثر است. 
می توان سویق را با کمی عســل، گلاب و نیز آرد جوانه 

گندم ترکیب کرد و مصرف کرد.

آشنایی با خواص پرتقال خونی
شفا آنلاین- محققان اثر آنتوسیانین 
را که در میوه ها و سایر خوراکی های 
قرمز و بنفــش رنگ ماننــد پرتقال 
خونی، گیلاس، توت فرنگی و چای 
ترش وجود دارد، بررســی کرده و به 
این نتیجه رسیده اند که این ماده در 
کاهش خطر ابتلا به عوارض قلبی 

و چاقی مفرط نقش دارد. 
خوشــبختانه مصرف پرتقال خونی که حــاوی مقدار 
زیادی آنتوسیانین است. محققان استدلال می کنند 
رنگدانــه های قرمز، بنفش و آبی ایــن میوه از بدن در 
برابر بیماری های بســیاری محافظــت می کنند.که 

آب پرتقــال خونــی از چاق شــدن 
جلوگیــری می کند و پژوهشــهای 
دیگر که به زودی منتشــر خواهند 
شد نشــان می دهند کسانی که آب 
پرتقــال خونی می نوشــند کمتر در 
معرض حملات قلبی و عروقی قرار 

می گیرند. 
کشت پرتقالهای خونی بسیار دشوار است چراکه باید 
بلافاصله قبل از برداشــت در دمای سرد قرار گیرند تا 
تولید آنتو سیانین در آنها تحریک شود. به همین دلیل 
کشت پرتقال خونی در دامنه یکی از کوههای سیسیل 

انجام می شود. 

چه کنیم تا دچار افزایش 
چربی خون نشویم؟

ایسنا- شیما افتخاری، کارشناس تغذیه گفت: گاهی 
مقــدار چربی خــون، بیش از حد طبیعی اســت، این 
مسأله می تواند سطح کلسترول را در خون ما بالا ببرد 
و این موضوع هم می تواند خطر بیماری قلبی، حملۀ 
قلبی یا سکته مغزی را در ما افزایش دهد، زیرا چربی 
به دیواره های عروق خونی می چســبد و جریان خون 

را کند می کند.
هیچ فردی از رســوب رگه های چربی در سرخرگ ها 
که به تدریج تبدیل به پلاک های رشــته ای می شوند 
در امان نیست و از عوامل اصلی خطرساز آن می توان 
به اختــلالات چربی خون، دیابت، پُرفشــاری خون، 
بی تحرکــی، چاقی و مصــرف دخانیات اشــاره کرد. 
کلسترول به طور عمده از طریق غذایی که می خوریم 
مانند، گوشت قرمز، شــیر، پنیر، بستنی، یا بعضی از 
روغن های غذایی و یا کــره و زردۀ تخم مرغ وارد بدن 

ما می شود.
این کارشناس تغذیه با اشاره به اینکه وجود چربی ها به 
اندازه کافی و طبیعی، نه تنها مشــکلی برای سلامت 
فرد ایجاد نمی کنــد که حتی ضروری اســت، اضافه 
کرد: همان گونه که رژیم غذایی نامناسب، در افزایش 
چربی خون تأثیرگذار است، رژیم غذایی سالم می تواند 
در کاهش چربی و پیشگیری از بروز این مشکل، مؤثر 
باشد. وی افزود: پیشگیری از این بیماری ها باید هر چه 
سریع تر از اوایل عمر آغاز شود و عادت دادن کودکان 
و نوجوانان به اصول تغذیه سالم می تواند تا حد زیادی 
به این موضوع کمک کند.بیمار ی های قلبی عروقی، 
بیشتر به علت بالا رفتن میزان کلسترول به وجود می آید 
و یک رژیم غذایــی متعادل، در پیشــگیری و درمان 
بیماری هــای قلبی- عروقی، مفید واقع می شــود.با 
کاهش هر یک درصد از ســطح کلســترول خون، دو 
درصد از میــزان بروز بیماری های قلبــی عروقی کم 

می شود.
وی با بیان اینکه هر چند دریافت کلسترول زیاد از طریق 
 )LDL(رژیم غذایی موجــب افزایش کلســترول بد
می شــود، ولی با این حــال، تأثیر منفــی آن کمتر از 
اسیدهای چرب اشباع است؛ افزود: بیشتر موادغذایی 
حاوی چربی های اشباع به ویژه چربی های حیوانی و 
جامد، منبع غنی از کلسترول بوده و محدودیت مصرف 

آن ها به کاهش کلسترول دریافتی منجر می شود.
افتخــاری افزود: بیشــتر از 30 ســال اســت که اثر 
سیگار در بروز بیماری های قلبی - عروقی ثابت شده 
است و ســیگار علت بســیاری از مرگ و میرها است.
زنانی که سیگار می کشــند و قرص های ضدبارداری 
مصرف می کنند 10 برابر ســایر زنان در معرض خطر 

بیماری های قلبی -عروقی هستند.
راهکارهــای کنترل آن داشــتن رژیــم غذایی غنی 
از ســبزی و میــوه، مصــرف ماهی، محــدود کردن 
دریافت چربی های اشباع به کمتر از 7 درصد انرژی، 
چربی هــای ترانس به کمتــر از یک درصــد انرژی و 
کلســترول به کمتر از 300 میلی گــرم در روز از طریق 
انتخاب درست، انتخاب محصولات لبنی بدون چربی 
و یا یــک درصد چربی، بــه حداقل رســاندن دریافت 
چربی های هیدروژنه و تهیه کردن غذاها در حد امکان 
به صورت کباب پز یا بخار پز و اجتناب از ســرخ کردن 

زیاد مواد غذایی است.

سلامت
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  کارلوس کی روش در نشســت خبری پیش از دیدار تیمش و ترکمنســتان از 
دور انتخابی جام جهانی 201۸ اظهار کرد: به همه کسانی که امروز حضور 
دارند خوش آمــد می گویم و امیدوارم برای بازی فردا تشــویق لازم را انجام 

دهید تا هواداران بــه حمایت از تیم ملی بپردازند.
وی ادامــه داد: همان گونــه که مطلع هســتید فردا بازی مهمــی را مقابل 
ترکمنستان برگزار خواهیم کرد و بسیار حائز اهمیت است که امتیازی را که 
در دیدار رفت از دست دادیم، جبران کنیم. در دیدار رفت بازی خوبی انجام 
دادیم اما فرصت های زیادی را از دســت دادیم و در بعد هجومی نتوانستیم 
از ضربات نهایی خود اســتفاده کنیم. امیدوارم فردا در ورزشــگاه آزادی از 

موقعیت های خودمان استفاده کنیم.
ســرمربی تیم ملی فوتبال ایران با اشــاره به این که باید به ســه امتیاز دیدار 
مقابل ترکمنستان فکر کنیم، گفت: نه تنها کسب سه امتیاز که آماده سازی 
بــرای آینده فوتبال ایــران در چنین دیدارهایی مد نظر ماســت. همان طور 
که ســمت چپ و راســت من ملاحظه می کنید 4 دروازه بان جوان را در تیم 
ملی داریم که نســل آینده دروازه بانی ایران خواهند بود. چند اسم دیگر هم 
مد نظرمان است که می توان به رشید مظاهری اشاره کرد. برگزاری اردوها 
و بازی های مــداوم می تواند به آماده ســازی این دروازه بان هــا و بازیکنان 
کمک کند. ما چشــم به ســه امتیاز فردا داریم اما در عین حال نگاه مان به 

آینده است.
کی روش در پاســخ به ســوال خبرنگاری مبنی بــر این که آیــا اتفاقات یک 
هفتــه اخیر در روند تیم ملــی تاثیرگذار خواهد بود یا خیــر گفت: در این باره 

عذرخواهی می کنم و صحبتی ندارم.
وی در پاسخ به سوال دیگری در ارتباط با حضور دروازه بان های جوان در نشست 
خبری گفت: چنین دیدارهایی می تواند برای تیــم ملی به عنوان فرصت تلقی 
شــود تا به آینده نگاه کنند. دلیل این که امروز این 4 دروزاه بان اینجا هستند این 
است که کارهایی در تیم ملی صورت و انجام می گیرد. این که در دروازه بانی چه 
کارهایی در حال صورت گرفتن است و این که ما در دیدارهایی مانند بازی با گوآم 
نمی توانیم اردوهای طولانی داشته باشیم و فرصت بسیار کمی پیش رو داریم 
و دلیل دیگر حضور این بازیکنان این است که می خواهیم توضیح دهیم از بعد 
فیزیکی و روانی هر چند ما فرصتی برای بازی های تدارکاتی نداریم اما باید هم 
برای ســه امتیاز بجنگیم و هم برای آینده آمادگی لازم را برای بازیکنان ایجاد 
کنیم که ریسک بالایی دارد. باید توجه داشته باشیم که در تمامی قسمت های 
هر اردو بازیکنان مختلفی را به تیم ملــی دعوت کنیم و می توانیم آینده فوتبال 
ایران را شکل دهیم. حضور بازیکنان جوانی همچون بیرانوند، مکانی و اخباری 
نشان دهنده این است که اگر روی این بازیکنان بیشتر کار کنیم می توانیم شرایط 
بهتری داشــته باشیم. من امروز صبح درخواست کردم که یک قرص سردرد به 

من بدهند چرا که انتخاب بین این بازیکنان بسیار سخت است.
ســرمربی تیم ملی افزود: با انجام دادن این کار آن چه باید در فوتبال ایران 
انجام شود را نشان می دهیم چرا که آینده چند سال فوتبال ایران در اختیار 

این بازیکنان اســت و من بسیار راضی هستم.
کی روش در پاسخ به سوالی درباره مشکل ایجاد روادید برای برخی بازیکنان 
در تیم ملی برای بازی با گوآم عنوان کرد: آیا مســئله ویزا مربوط به مسائل 
فنی می شــود؟ اگر مربوط به مسائل فنی نمی شــود در این زمینه صحبت 

نمی کنم؛ چرا که این موضوعی اداری است.

او دربــاره این که برخی از بازیکنــان دیر به اردوی تیم ملی اضافه شــدند و 
امکان دارد از آنها اســتفاده کنید یــا خیر عنوان کرد: ایــن موضوع مزایا و 
معایبی بــرای تیم ملی دارد. این که آنها در عرصه بین المللی توپ می زنند و 
این موضوع تجربیات خوبی را برای فوتبال ایران به همراه دارد و از ســوی 
دیگر ایــن که فرصت محدودی بــرای کار گروهی داریم با مشــکل مواجه 

. هستیم
او ادامه داد: مســئله مهم این اســت که بــازی با ترکمنســتان را در آزادی 
برگــزار می کنیم و پس از آن با پروازی 24 ســاعته به گوآم می رویم در دیدار 
با ترکمنســتان یازده نفری به میــدان می روند که با تغییــر 3-4 نفره باید به 

مصاف گوآم بروند.
او در پاسخ به سوال دیگری درباره این که یکی از مربیان لیگ برتری عنوان 
کرده که اگر تیم ملی شــب قبل از دیدار با ترکمنســتان و گــوآم اردو بزند با 
اختلاف 5-6 گل پیروز می شــود، تصریح کرد: همه این امکان را دارند که 
اظهارنظر کنند. بعضی از نظرات منطقی اســت و برخی این گونه نیست و ما 
می توانیم با برخی مسائل موافق باشیم و در مورد برخی دیگر از اظهارنظرها 
می توانیم این توافق را نکنیم اما سوال من این است که اگر این مربی در جام 
حذفی با تیمی دسته سه بازی داشته باشــد آیا از سه ماه قبل به بازیکنانش 
تعطیلی می دهد. برایم اهمیتی ندارد که چه کســی این اظهارنظر را مطرح 
کرده و نمی دانم چه کسی بوده به هر حال هر کسی بوده اظهارنظر خودش 
را مطرح کرده و من هــم نظر خودم را گفتم. من این اعتقاد را دارم که برای 
آماده سازی نه تنها کسب ســه امتیاز مهم است که آماده سازی تیم ملی در 
مســیر جام جهانی اهمیت دارد. این یک وظیفه بزرگ است که روی دوش 
گر ایــن بازیکنــان اردو و تمرین های لازم رانجام  بنده قــرار دارد. مطمئنا ا
دهند فرصت خواهند داشــت تا به ســطح بین المللی برسند و این امکان را 

داریم که شــرایط خوبی را در جام جهانی تجربه کنیم. مــن به برنامه ریزی 
بلندمدت اعتقاد دارم اما شــاید برخی نیز اعتقاد داشته باشند که صبحانه و 
ناهار و شام را در یک وعده میل کنند و به مسابقه بروند اما من نگاه بلندمدت 
دارم. قبــل از جام جهانی برزیل نیز برخی اعتقاد داشــتند کــه ما می توانیم 
علی رغم برپایی برخی اردوهــا به مصاف آرژانتیــن و نیجریه برویم و برخی 

بازیکنان خود را ترخیص نکردند.
کی روش در پاسخ به سوالی دیگری درباره اینکه آیا اتفاقات رخ داده در بازی 
بــا گوام تاثیر خواهد گذاشــت، تنها گفت: اگر بخواهم راجع به این مســئله 
صحبت کنم احتمال وجود دارد که اخراج شوم و ترجیح می دهم که حرفی 
نزنم. ترجیــح می دهم راجع به بازی با ترکمنســتان حرف بزنــم و ما قبل از 
بازی با گوآم با این تیم دیدار داریم و سه امتیاز آن برای ما خیلی مهم است.
کی روش در پاســخ به ســوال بعدی مبنی بر این که چرا باید این فضا در تیم 
ملی حاکم شود که سرمربی آن عنوان کند اگر بخواهد اظهارنظری داشته 
باشــد ممکن اســت اخراج شــود گفت: من مردی از جنس احترام هستم. 
اگر شــخصی به من بگوید نمی تواند صحبت کنــم، صحبت نمی کنم. اگر 
بعد از 34 ســال دوران مربی گری و در سن 62 ســالگی از من بپرسید که آیا 
حس خوبی نســبت به این مطلب دارم می گویم حــس خوبی ندارم. من در 
بهترین  تیم های دنیا از جمله رئال و منچســتر مربی گری کردم اما هیچ گاه 
هیــچ کس به من نگفته کــه نمی توانم صحبت کنم اما اگر این درخواســت 
از من خواسته شــود بنابراین حرفی نمی زنم ترجیح می دهم راجع به بازی با 
ترکمنســتان صحبت کنم. آن ها در بازی رفت نیز نشان دادند که می توانند 
برای ما مشــکل آفرین باشــند ولی آنچه هم اکنون حائــز اهمیت بوده این 
اســت که باید بازی خوبی را به نمایش بگذاریم و حریف را شکســت داده و 

در صدر جدول قرار بگیریم.

خبر آخر

چهره روزاینستوگرافی

بادیگاردهای 
کی روش 
کارلوس کی روش که این 
روزها در ماجرای عدم 
دعوت از رحمتی وسط یک 
دعوای رسانه ای قرار دارد با 
چهار دروازه بان تیم ملی در 
نشست خبری پیش از بازی 
ترکمنستان حاضر شد تا 
به دوستداران رحمتی پیام 
خاصی داده باشد.

تیتر دو

داورزنی: مردم نگران 
المپیکی شدن والیبال نباشند

محمدرضــا داورزنــی در نمایشــگاه مطبوعــات و 
خبرگزاری ها در مــورد آخرین وضعیت کادرفنی تیم 
ملی والیبال ایران اظهار کرد: تا آخرین ســاعات سه 
شنبه شــب مذاکرات خود را دنبال کردیم و تاکنون 
حضور ســیچلو بر روی نیمکت تیم ملی قطعی شده 
است. از میان لوزانو و آناستازی نیز یک کدام تا جمعه 

هدایت تیم والیبال ایران را بر عهده خواهند گرفت.
وی ادامه داد: در حال حاضر بحث ها برای انتخاب 
سرمربی تیم ملی ادامه دارد. آنچه در این میان مهم 
است فاصله زمانی اســت. ما تا رقابت های انتخابی 
المپیک بایــد تیم ملی را بــه حداکثــر آمادگی خود 
برســانیم. تلاش می کنیم تا از یک ســرمربی خوب 
اســتفاده کنیم که از دانش بالایی برخوردار بوده و با 

شناخت کافی بتواند در تیم ملی اثرگذار باشد.
رییس فدراســیون والیبال در پاسخ به این سوال که 
فکر می کنید چقدر شانس رسیدن به المپیک 2016 
را داشته باشیم؟ گفت: مردم نگران رسیدن ایران به 

المپیک 2016 ریو نباشند.
وی در پاسخ به این سوال که چرا گاهی حاشیه هایی 
توســط برخی ملی پوشان در مورد رســانه ها به وجود 
آمده؟ گفــت: اگــر درک متقابلی میان رســانه ها و 
بازیکنــان تیم ملی وجود داشــته باشــد قطعا ســوء 
تفاهم هــا حل می شــود. وقتــی درک متقابل وجود 

نداشته باشد این سوء تفاهم ها به وجود می آید.
داوزنی اضافه کــرد: برای مثال اتفاقــی که در جام 
واگنــر رخ داد و بعد از آن شــاهد اظهارنظر کاپیتان 
تیم ملی بودیم ســبب به وجود آمدن برخی از مسائل 
شــد. در آن مقطــع زمانی کاپیتان تیــم ملی از مردم 
لهســتان به خاطر بازی های ایران عذرخواهی کرد 
و در آن ســو برخی از رسانه ها مسائلی را در این زمینه 
مطرح کردنــد. این در حالــی بود کــه بازیکنان تیم 
ملی به دفعات از مردم ایران بــه خاطر نتایج ضعیف 

عذرخواهی کرده بودند.
رییس فدراســیون والیبال در ادامــه صحبت های 
خود با بیان اینکه رســانه ها نقش مهمی را در ورزش 
ایفا می کنند، گفت: اعتقاد دارم در شرایط حاضر که 
شیوه اطلاع رسانی بســیار متفاوت از گذشته شده و 
سرعت نقش بســیار بالایی را ایفا می کند این شرایط 

نباید سبب ایجاد آسیب شود.

 بکن باوئر متهم جدید
فساد مالی

رینهــارد رائوبال که بــه تازگی جایگزیــن ولفگانگ 
نیرســباخ شــده فرانتس بکن باوئر را متهم کرده که 
بــرای میزبانی جــام جهانی 2006 رشــوه پرداخت 
کرده است. بکن باوئر و نیرسباخ هر دو عضو کمیته 
برگزارکننده جام جهانی 2006 بودند.  اشــپیگل به 
تازگــی گــزارش داده بکن باوئر بــرای میزبانی جام 
جهانی 2006 به جک وارنر که به دلیل فســاد مالی 
بــه طور مــادام العمر در محرومیت به ســر می برد، 
رشــوه پرداخت کرده تا رای او را بخــرد.  خبرگزاری 
آلمان هم عنوان کرده که بکن باوئر و مشاورش به نام 
فدور رادمان که وی هم عضو کمیته پیشنهاددهنده 
بوده، پیش نویســی را به وارنر ارائه کرده اند مبنی بر 
اینکه همه نوع سرویســی به وی خواهند داد.  بر پایه 
این گزارش، در ژوییه ســال 2000 قــراردادی بین 
بکن باوئر و جک وارنر به امضا می رسد که برگزاری 
بازی های دوستانه و بلیت های جام جهانی بخشی 
از آن بوده است. در این قرارداد، قیصر فوتبال آلمان 
همه نوع سرویسی را به رئیس کونکاکاف پیشنهاد می 
کند بدون اینکه پرداختی مستقیم در کار بوده باشد.

 احتمال انتقال پودولسکی 
به تیم آلمانی

 گفته می شــود پودولســکی به زودی از گالاتاسرای 
ترکیه راهی بوندس لیگا می شود تا برای تیم هافنهایم 
بازی کند. با این حال هافنهایم این خبرها را رد کرده و 
اعلام کرده پیشنهادی برای پودولسکی نداشته است. 
رسانه های ترک خبر انتقال لوکاس پودولسکی مهاجم 
ملی پــوش آلمانی به بوندس لیــگا را مطرح کرده اند 
و می گویند هافنهایم پیشــنهاد ایــن انتقال را مطرح 
کرده چون به کمکــی که این مهاجم می تواند به تیم 
بکند، علاقه مند است. برمبنای این گزارش ها مبلغ 6 
میلیون یورو برای این انتقال پیشنهاد شده، اما باشگاه 
ترکیه ای مبلغ بیشــتری را در نظر دارد. این در حالی 
اســت که باشگاه هافنهایم تمایلی برای افزایش رقم 
پیشنهادی خود ندارد. هافنهایم به تازگی هاب استینوز 
را به عنوان ســرمربی انتخاب کرده تا با پایان قرارداد 
مارکوس گیزدول در پایان فصل، جایگزین وی شود. 
پودولسکی از آرسنال به گالاتاسرای ترکیه رفته بود.

دهمین توپ طلای سوئد 
برای زلاتان 

زلاتــان ابراهیموویچ برای نهمین بــار پیاپی و برای 
دهمین بار در مجموع، جایزه توپ طلای سوئد را از 
آن خود کرد. ، این مهاجم تیم ملی سوئد که به تازگی 
به عنوان برترین گلزن تاریخ باشــگاه پاریسن ژرمن 
نیز دست پیدا کرده دوشنبه شب در استکهلم جایزه 
برترین بازیکن سال سوئد را از دستان لوییز فیگوی 
پرتغالــی که همســری ســوئدی دارد، دریافت کرد. 
زلاتان در این خصوص گفت: من سال گذشته قول 
دادم که امسال دهمین جایزه را از آن خود کنم. البته 
نمی دانم برای ســال آینده بتوانم چنین قولی بدهم 
یــا نه. اما این باعث می شــود زمان دورانی بیفتم که 
یک بازیکن جوان در تیم فوتبال مالمو بودم. عادت 
داشتم در رختکن بنشینم، به اطراف نگاه کنم و فکر 
کنم که »برای موفق بودن باید 10 بار بهتر از دیگران 
باشــم.«  وی افزود: من دوباره تاریخ ســاز شده ام. 
امیدوارم یکی پیدا شــود و آنچه من تجربه کرده ام را 
تجربه کند. این لذتی است که نمی توان توضیحش 
داد. از همه کســانی که مرا از روز اول دنبال کرده اند 
تشکر می کنم.  جایزه توپ الماس هم به »هدویگ 
لیندال« دروازه بان تیم ملی سوئد بانوان سوئد رسید.

کرار به پایان خط با استقلال رسید
گویا قبل از نیم فصل امســال باید منتظر پایان داستان 
اســتقلال و کرار باشــیم. سرپرست باشــگاه استقلال 
اعلام کرد که قرارداد هافبک عراقی آبی پوشــان فسخ 

خواهد شــد. بهرام افشــارزاده در خصــوص آخرین 
وضعیــت کرار جاســم اظهــار داشــت: در حال 

مقدمــات انجام کارها هســتیم تا قــرارداد این 
بازیکن به زودی فسخ شود. 

وی افزود: پس از بررسی انجام شده تصمیم 
گرفتیــم که با این بازیکــن ادامه همکاری 
نداشته باشیم، ضمن اینکه ما پولی نداریم 
که به این بازیکن بدهیم و به همین دلیل 

دنبال فسخ قراردادش هستیم.

در زندگی ام کسی به من نگفته بود صحبت نکن!
کارلوس کی روش در نشست خبری پیش از بازی با ترکمنستان

مصدومیت بهداد ســلیمی در آســتانه حضور در مسابقات 
جهانی وزنه برداری بدترین اتفاق ممکن برای ورزش ایران 
بود. این مصدومیت آن هم در روزهایی که تلاش می شد تا 
این وزنه بردار بتواند جایگاه از دســت رفته خود در مسابقات 
جهانی تاشکند را به دســت بیاورد تمامی برنامه ریزی های 
کادر فنی و همچنیــن این وزنه بردار ســختکوش را به هم 
زد. حالا بیــش از 10 روز از این مصدومیــت می گذرد و باید 
بهداد آماده جراحی شود. معمولا وقتی مصدومیت از ناحیه 
رباط صلیبی یا مینیسک به وجود می آید نیاز است تا مدتی 
ورزشکار به استراحت بپردازد تا ورم محل آسیب دیده کاهش 
پیدا کند و شرایط برای جراحی آماده شود. به نظر می رسد تا 
هفته آینده شرایط کاملا برای جراحی فراهم شود. به همین 
دلیل قهرمان المپیک لندن هفته آینده توسط دکتر کیهانی 
جراحی خواهد شد. بهداد سلیمی که در جریان تمرینات از 
ناحیه زانو دچار آسیب دیدگی  شده بود، قرار است دوشنبه یا 
سه شنبه هفته  آینده توسط دکتر کیهانی تحت عمل جراحی 
قرار بگیرد. این جراحی که انجام شــود این ســوال مطرح 
خواهد شــد که آیا بهداد به المپیک می رسد یا نه؟ در همان 
روزهای ابتدایی که این مصدومیت رخ داد بعد از بررسی ها 
و معاینه ها، از ســوی پزشــکان معالج اعلام شد که بهداد 
می تواند به بازی های المپیک برسد. این خبر البته این روزها 

با شایعاتی همراه شده که ورزش ایران را تحت تاثیر خود قرار 
داده و هر روز شــایعاتی در این باره مطرح می شود. برخی با 
قاطعیت از نرســیدن این ورزشــکار خوب به المپیک حرف 
می زننــد و برخی هم با قاطعیت عنــوان می کنند که بهداد 
حتما به المپیک می رســد. موضوعی که الان مهم اســت 
بحث روحیه بهداد است که این شایعات می تواند به شدت این 
روحیه را تخریب کند. معمولا ورزشکارانی که با آسیب دیدگی 
شبیه به آسیب دیدگی بهداد مواجه می شوند حداقل شش ماه 
باید به استراحت کامل بپردازند و بعد آرام آرام برای بازگشت به 
میادین شروع به کار کنند. در واقع پروسه ای که بعد از جراحی 
برای بازگشت به میادین انجام می شود بسیار مهم تر است. 

در واقع این پروسه در بسیاری از ورزشکاران متفاوت است.
برخی حتی دوره قهرمانی خود را به پایان می رسانند اما برخی 
هم مثل رضا یزدانی که در المپیــک 2012 لندن مصدوم 
شد اما در جهانی سال بعد در سال 2013 به عنوان قهرمانی 
جهان رسید، می توانند در کمتر از یک سال به روزهای اوج 
برسند و قهرمان نام بگیرند. بنابراین شرایط برای بهداد هم 
مشخصا به همین شکل اســت. روزهایی که بعد از جراحی 
بهداد طی خواهد کرد، بسیار مهم است و باید کمک کرد که او 
در روزهای حساس دوران نقاهت کاملا با روحیه و از امکانات 
کافی برخوردار باشد و با برنامه کار کند. بنابراین اینکه امروز 

کسی بخواهد با قاطعیت بگوید بهداد به المپیک نمی رسد 
شاید یک قضاوت زودهنگام و البته تاثیر گذار در روحیه بهداد 
سلیمی باشد. رسیدن یا نرسیدن بهداد به المپیک چند ماه 
دیگر مشخص می شود و بهتر اســت تا آن موقع هر کسی 
هر کمکی که می تواند انجام بدهد. اگر هم کاری از کســی 

برنمی آید بهتر است مشکل ایجاد نکنیم.

باقری: بهداد به المپیک می رسد
ماجــرای مصدومیت بهداد ســلیمی به ســوژه اصلی این 
روزهای وزنه برداری تبدیل شده است. در حالی که شایعات 
درباره اینکه امید اصلی مدال طلای المپیک به ریو می رسد 
یا نه؟ هــر روز افزایش پیدا می کند امــا داود باقری، رییس 
کمیته  پزشــکی فدراســیون و ز نه بر د اری گفت او می تواند 
در بازی های ریو حاضر باشــد: »زمانی کــه ACL )رباط 
صلیبی( پاره می شود، شش ماه زمان می برد تا ترمیم شود. 
در این مدت مراقبت بسیار مهم است و ممکن است ترمیم 
آن در یک ورزشکار بیشتر زمان ببرد و در مورد یکی کمتر اما 
اگر روال عادی طی شود همان شش ماه زمان لازم است.«

باقری ادامه داد: »بهداد سلیمی هفته  آینده عمل می شود و 
تا اردیبهشت شش ماه دوره ترمیم ACL او به پایان می رسد 

و تا المپیک سه، چهار ماه فرصت دارد. 

رسیدن بهداد به ریو، پرسش بی پاسخ

ورزش



از آن همه  دیروز  /   بازخوانی تاریخ

فارسی را پاس بداریم

خودزنی  /  محیط زیست
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تا در طلبِ دوست همی بشتابم
عمرم به کران رسید و من در خوابم

گیرم که وصالِ دوست درخواهم یافت
این عمر گذشته را کجا دریابم

)فرخی سیستانی، قرن چهارم، رباعیات(

حیف که در دین اسلام خودکشی حرام است
ســعدی علیه الرحمه فرموده اســت: »یکی را گفتند عالم بی عمل به چه ماند، گفت به زنبور بی 
عســل«. مصداق بارز این سخن ســعدی »شرکت بهره برداری راه آهن شــهری تهران و حومه« 
است. دیروز در خط متروی صادقیه ـ فرهنگسرا، زمانی که قصد داشتم از قطار پیاده شوم چشمم 
به نوشــته ای خورد که آه از نهادم برآورد و اعصابم را به کلی تعطیل کرد. نوشــتة مذکور این بود: 
»ساعت مطالعه شما چند است؟« و در ادامه آمده بود: »جامعه وقتی فرزانگی و سعادت می یابد 
که مطالعه کار روزانه اش باشد«. این جملات مضحک و بی سر و ته مثلا قرار است مسافران مترو 
را به خواندن ترغیب کند؟ واقعا برادران حوزه فرهنگی یا روابط عمومیِ »شرکت بهره برداری راه آهن 
شهری تهران و حومه« انتظار دارند با چنین عبارات و جملات سخیفی، مردم را به مطالعه سوق 

دهند و به خیال خام خودشان فرهنگ کتاب خوانی را در جامعه رواج دهند؟ 
کســانی که چنین جملاتی را به خورد من و شما می دهند، جز اثبات بی سوادی خود هیچ طرفی 
بر نخواهند بست. این بزرگواران از نوشتن دو جمله راست و درست فارسی عاجزند و این معضل، 

نشــان دهندة معضل بزرگ تری است به نام بی ســوادی. منظورم سواد خواندن و نوشتن نیست. 
درباره فرهنگ مطالعه حرف می زنم. کســی می تواند من و شما را به خواندن تشویق کند که خود 
اهل مطالعه باشد، و کسی که اهل مطالعه باشد هرگز برای ترویج فرهنگ کتاب خوانی به جملات 
غلط پناه نمی برد. یکی نبوده به این دوستان خوش ذوق!! بگوید: ای بندگان نیکو کار خدا! بروید 
و دســت از سر ما مردم بیچاره بردارید. وقتی یاد گرفتید درســت حرف بزنید و درست بنویسید آن 
وقت درباره اســباب و علل کتاب نخواندن در این مرز و بوم، و راه  و روش ترویج مطالعه در جامعه 

گفت وگو خواهیم کرد. 
اوج نبوغ و خلاقیت گردانندگان واحد فرهنگی شــرکت مترو این اســت که از مسافران خسته و 
فلک زدة مترو بپرسند: »ســاعت مطالعه شما چند است؟« مگر ســاعت مطالعه، نوعی ساعتِ 
فروشی اســت؟  واقعا این دوســتان متوجه نبوده اند نمی توان جمله ســاده و سرراست »ساعت 
چند اســت« را که جمله ای اسنادی است به این شــیوه تغییر داد و به مسندالیه آن )ساعت( واژة 

»مطالعه« را اضافه کرد؟ »ســاعت« به تنهایی می تواند مســندالیه یک فعل اســنادی باشد، اما 
»ســاعت مطالعه« نمی تواند مسندالیهِ »چند« باشد. این جمله از بیخ و بن غلط است. آنقدر غلط 
اســت که نمی توانم بیش از این به آن فکر کنم. می ترسم فشار عصبی ناشی از فکر کردن به این 

جمله، کارم را به سکتة مغزی  بکشاند.
***

نشسته ام پشت میز کارم. به صدای باران گوش سپرده ام و از خودم می پرسم نوشتن این یادداشت 
چه فایده ای دارد. اولین بار نیست که در مترو به چنین عباراتِ مضحکی برمی خورم. می دانم که 
آخرین بار هم نخواهد بود. در زمانه ای که امور فرهنگی یک سرزمین ـ در اغلب موارد ـ به کسانی 
سپرده می شــود که با الفبای فرهنگ بیگانه اند، حرص خوردن و غر زدن بنده و امثال بنده البته 
راه به جایی نخواهد بــرد. حقش بود در اعتراض به جملاتی از این قبیل خودم را می انداختم جلو 

مترو. حیف که در دین مبین اسلام خودکشی حرام است. حیف... 

نان داغ کباب داغ  /  تازه های نشر

همه حرف های ابن سینا درباره موسیقی
»جوامع علم موسیقی: ریاضیات شفاء« با ترجمه و شرح عبدالله انوار 

منتشر شد
بنیاد علمی و فرهنگی بوعلی سینا، شرحی جدید بر آثار ابن سینا را با عنوان »جوامع علم موسیقی: 
ریاضیات شــفاء« با ترجمه و شرح سید عبدالله انوار، مصحح و نسخه شناس منتشر کرده است. 
ابن ســینا که از سرآمدان فلسفه اســلامی  اســت، در این رساله خود به شــرح و بسط موسیقی 

پرداخته است.
در بخشی از پیشگفتار این کتاب می خوانیم: »فلسفه و حکمت سینوی و بیش از آن طب سینوی 
و کتاب مســتطاب »قانون« به مدت 5 قرن کتاب شاخص علمی در اروپا بوده است که این کتاب 
و درمان های پزشــکی ســینوی هنوز هم به طور مســتمر در اقصی نقاط جهان از آمریکا تا آسیا 
مــورد توجه و اقبال عمومی اســت. میراث حکیم هزاره ها؛ اینک بیــش از هر زمان دیگری مورد 
توجه محافل حوزوی و دانشــگاهی در ایران و شــرق و غرب عالم اســت. کتاب ها و رساله های 
او بارها و بارها تجدید چاپ می شــوند و تصحیح متون و نســخ خطی آثار شــیخ و بازخوانی،  نقد، 
  بررســی و شــرح و بســط آرای حکمی،  فلســفی و طبی اش در مراکز علمی و پژوهشی هنوز هم 

رونق بسیار دارد...«
کتاب های بوعلی سینا با احترام و تکریم تدریس شده و صدها و بلکه هزاران نقد و شرح و حاشیه 
و تعلیقه و... درباره آنها به انجام رسیده است. زبان رسمی جهان اسلام در عصر زندگی ابن سینا، 
عربی بوده و البته شــیخ کتاب هایی ارزنده به لغت پارســی و زبان مادری اش نیز از خود بر جای 

گذاشته است.
ســید عبدالله انوار، کتاب حاضر را در  6 مقاله تصحیح کرده اســت که هر کدام از مقالات دارای 
فصل های مجزایی است. این نسخه شناس پیشکسوت در مقدمه خود بر این کتاب نوشته است: 

»برگردان یکی از کتب »شــفا« از زبان عربی به فارسی 
اســت. این کتاب که در صفحه عنــوان چاپی آن به نام 
»جوامع علم موسیقی« آمده اســت و به ظاهر باید این 
نام از سوی مؤلف آن، حضرت شیخ الرئیس بوعلی سینا 
بر آن گذارده شده باشد،  در مباحث نظری علم موسیقی 
بحث می نماید و کتاب سوم از فلسفه اوسط »شفا«ست 
و فلسفه اوسط نیز بحث در ریاضیات،  یا به قول طلاب، 
علم تعلیمی می کند و چنان که به وقت بر خواندن کتاب 
مشــاهده خواهید کــرد محتویات آن در شــش مقالت 
آمده اســت و هر مقالت آن، بر حســب احتواء مطالب 
تحت خود،  دارای فصول مختلف بر حسب شمار است 
که در بیــن آنها مقاله پنجــم واجد بیشــترین فصول، 
یعنی پنج فصل اســت و مقالات دوم و چهارم و ششــم 
حاوی کمترین فصول،  یعنی هر مقاله دارای دو فصل 

می باشد.«
انوار در ادامه مقدمه خود از مفقود شدن کتابی با عنوان 
»لواحق« خبر داده و نوشته است: »متاسفانه حضرت 

شــیخ در برابر همه کتاب های نوشــته خود، کتابی به نام »لواحق« داشته اند که امروزه به دست 
نیســت. این کتاب به محاذات سایر کتاب های شیخ قرار داشــته و شیخ،  همه نوآوری های خود 
را در هــر زمینه ای، در این کتاب می نگاشــته اند، حتی نوآوری هایی کــه در خود کتاب مربوطه 
نمی نگاشــته اند. در موســیقی هــم، نوآوری هایی که در کتــاب »جوامع علم موســیقی« آنها را 

نیاورده اند، در پایان آن، به »لواحق« ارجاع داده اند.«

نمایش گر اقتدار زبان فارسی در ترجمه
عبداللــه کوثری، مترجم، ویراســتار و شــاعر ایرانی 22 
آبــان 1325 در همدان متولد شــد. شــهرت او بیش از 
هر چیز مرهون ترجمه هایی اســت کــه در حوزه ادبیات 
داســتانی انجــام داده اســت.کتاب های »جنــگ آخر 
زمان« و »خاطرات  پس  از مرگ » با ترجمه او به ترتیب در 
دوره های هجدهم و بیســت و دوم انتخاب کتاب ســال 
جمهوری اســلامی ایران به عنوان کتاب سال برگزیده 
شده اند. یکی از نویســندگان بزرگی که کوثری آثارش را 

به فارســی ترجمه کرده کارلوس فوئنتس اســت. از جمله آثاری که او از این داستان نویس مطرح 
آمریــکای لاتین ترجمه کــرده می توان به این نام ها اشــاره کرد: آئورا، خودم با دیگران، پوســت 

انداختن، گرینگوی پیر و...
جی تامس شا اثر الکساندر پوشکین، روانکاو و داستان های  دیگر اثر ماشادو دِ  آسیس، استاد شیشه  ای 

اثر میکل سروانتس، مرگ در آند اثر ماریو بارگاس یوسا از دیگر ترجمه های عبدالله کوثری است. 
آثاری که او به اهالی کتاب شناسانده، آثاری عظیم و با ارزش است و نقش او در شناخت ما از ادبیات 
آمریکای لاتین انکارناپذیر اســت. وقتی نام عبدالله کوثری به عنوان مترجم بر کتابی می نشــیند، 
بی شــک می توان آن کتاب را با لذت و آرامش خواند. ویژگی بارز ترجمه های او نثر روان و سلیس این 
متون اســت. او از معدود مترجمان ایرانی اســت که در عین حفظ حال و هوای یک اثر و وفاداری به 
لحن نویسنده، زبان فارسی را به تمامی پاس می دارد. ترجمه های کوثری عاری از اشتباه اند و نمونه 
بارز نثر سلامت و منسجم فارسی معاصر اســت. وی قدرت و انعطاف زبان فارسی را در ترجمه های 

خود به خوبی نمایش می دهد. 

مشاور سازمان حفاظت محیط زیست خبر داد:

ایجاد نگرش علمی در حوزه محیط زیست 
برای دانش آموزان

مشــاور آموزش و پژوهش حفاظت محیط زیست از تعامل و همکاری میان سازمان محیط زیست و 
وزارت آموزش و پرورش خبر داد و گفت: در قالب این همکاری ها و تعاملات ایجاد نگرش علمی در 
حوزه محیط زیست برای دانش آموزان، معلمان و اولیای دانش آموزان به عنوان یک هدف، پیگیری 
می شــود. ژما جواهری پور در ادامه گفت: با توجه به اینکه ســاختاری از گذشته برای ایجاد تعامل و 
همکاری میان ســازمان حفاظت محیط زیست و سایر نهادها به ویژه وزارت آموزش و پرورش ایجاد 
نشده بود، فعالیت های جدیدی انجام شــده تا برای هر دو ارگان راهکارها و زمینه همکاری به طور 
مشخص برنامه ریزی شود. در همین راستا در دو سال گذشته تلاش های زیادی شده است که دفاتر 
مختلف سازمان حفاظت محیط زیست و بخش ها و معاونت آموزش و پرورش راهکار مناسب برای 

تعامل دقیق و موثر را ایجاد کنند.
وی افــزود: اخیرا ایجاد نگــرش علمی در زمینه محیط زیســت در میان دانش آمــوزان، معلمان، 
بخش های ســتادی آموزش و پرورش و اولیای دانش آموزان به طور جدی مورد پیگیری قرار گرفته 
است تا از این طریق بتوان ضمن مشخص کردن مشکلات محیط زیستی برای دانش آموزان از دوران 

کودکی و نوجوانی، آنها را برای مقابله با مشکلات محیط زیستی آماده کنیم.
مشــاور آموزش و پژوهش حفاظت محیط زیست با اشاره به اینکه معلمان و اولیای دانش آموزان در 
این طرح جزء هدف ها قرار گرفته اند تاکید کرد: از فضای بیان مشکل و رویکردهای رفع مشکلات 
با نگرش علمی استفاده خواهیم کرد تا بتوانیم معضلات را به بهترین شکل ممکن حل و فصل کنیم.
جواهری پور تاکید کرد: در دو ســال گذشته مشکلات محیط زیستی برای دانش آموزان تبیین شده 
است و ترجیح داده ایم که برای گروه های خاص با زبان همان مخاطبان، مشکلات را تشریح کنیم و 
در حال حاضر به مرحله ای رسیده ایم که انتظار داریم جامعه آموزش و پرورش اعم از دانش آموز، معلم، 
اولیا و حتی خیرین مدرسه ســاز هم که به نوعی در حوزه آموزش و پرورش درگیر هستند در این طرح 
شرکت کنند. مشــاور آموزش و پژوهش حفاظت محیط زیست با اشاره به راه اندازی پژوهش سرایی 
تحت عنوان »دوســتدار محیط زیست« در شهرســتان ری گفت: این پژوهشکده در شهر ری واقع 
شــده و به عنوان پایلوت، هدایت طرح های مختلف را برعهده گرفته است. همچنین دفاتر مختلف 
معاونت ها به ویژه معاونت آموزش متوسطه، معاونت تربیت بدنی و سلامت در حوزه تشریح مسائل و 

جلب همکاری ها، فعالیت های گسترده ای را انجام می دهند.
جواهری پور افزود: امیدواریم با پیگیری این طرح در سه سال آینده در سال اول، پتانسیل های دانشی 
جوانان و مخاطبان با برگزاری جشنواره های مختلف سنجیده شود و با همکاری رسانه ها بتوانیم در 
این زمینه اطلاع رســانی دقیقی داشته باشیم. در سال دوم طرح نیز با آموزش ها و جهت دهی های 
علمی، طرح پیش خواهد رفت و نهایتا در سال سوم با اجرای درست طرح و نتیجه گیری ها، همان طور 

که هدف این طرح است با جامعه ای خردمند در زمینه محیط زیست مواجه باشیم. )منبع: ایسنا(

گردش روزگار برعکس است

با کاروان حله /  اخبار هنر

کریستیانو رونالدو روی فرش قرمز 
کریســتیانو رونالدو بازیکن سابق تیم منچستر یونایتد 
برای نمایش فیلمــش روی فرش قرمــز لندن رفت. 
کریستیانو رونالدو بازیکن پرتغالی برای نمایش فیلمی 
مستند با عنوان »رونالدو« که پرتره ای از او است، دیشب 
روی فرش قرمز رفت. رونالدو در این مراســم با الکس 
فرگوسن سرمربی سابق تیم منچســتر یونایتد همراه 
شــده بود و اواخر شب ژوزه مورینیو هم به آ نها پیوست. 
رونالدو که با صفی از طرفــداران عکس می انداخت، 

می خواست رکورد بیشترین تعداد سلفی را بشکند و تصدیق نامه های دیگر رکوردهای جهانی گینس 
از جمله رکورد بیشترین »لایک« های فیس بوکی برای یک نفر را هم دریافت کرد. این فیلم که ساخته 
تیمی است که مستندهای آیرتون سنا و ایمی واین هاوس را ساخته بودند، به قسمت حرفه ای زندگی 
رونالدو و همچنین لحظات احساساتی تر بین او و پسرش می پردازد. مندز درباره این فیلم گفت: »شما 
شانسی برای دیدن کریستیانو رونالدوی واقعی خواهید داشت.« گفتنی است کریستیانو رونالدو دوس 
سانتوس آویرو، زاده 5 فوریه در پست مهاجم برای باشگاه فوتبال رئال مادرید و تیم ملی پرتغال بازی 
می کند. او در سال 2009 با انتقال ۸0 میلیون پوندی اش )94 میلیون یورو، 131.6 میلیون دلار( 
از منچستر یونایتد به رئال مادرید، به گران ترین بازیکن تاریخ فوتبال جهان تبدیل شد. رکوردی که بر 
اساس گزارش های منتشر شده، با انتقال 100 میلیون یورویی گرت بیل از تاتنهام به رئال مادرید در 
سال 2013، شکسته شد. او با حقوق سالیانه 21 میلیون یورو، بالاترین درآمد را بین بازیکنان فوتبال 
جهان دارد. برخی وی را بهترین بازیکن فوتبال در جهان و یکی از بهترین های تاریخ فوتبال می دانند.

حملة آنلاین به نامزد جمهوری خواه آمریکا 
الخاندرو گونزالس ایناریتو برنده اسکار، دونالد ترامپ 
نامزد جمهوری خــواه انتخابات ریاســت جمهوری 
آمریکا را تقبیح کــرد. او در یک ســخنرانی از دونالد 
ترامپ که تلاش دارد به عنوان نامزد جمهوری خواهان 
به دور بعدی انتخابات ریاست جمهوری آمریکا راه پیدا 
کند، به خاطر حرف هایی که علیه مکزیک زده است به 
شــدت انتقاد کرد. ایناریتو که در جشن »هنر+فیلم« 
سخنرانی می کرد درست زمانی پشت میکروفون قرار 

گرفت که دونالد ترامپ در برنامه شــوی زنده شبانه شبکه NBC حضور یافته بود. در این برنامه 
که در موزه هنر لس آنجلس ترتیب داده شده بود تا از ایناریتو تقدیر شود، او ترامپ را بیگانه ستیز 
خواند. ایناریتو با اشــاره به ســخنانی که ترامپ در این مدت علیه مکزیکی ها بیان کرده اســت، 
گفت: چنین تفسیرهایی اصلا قابل قبول نیست و نباید اقلیت های جامعه را تحقیر کرد. هر چند 
ایناریتو از ترامپ به طور مشخص نام نبرد، اما دقیقا نشان داد با نامزدی وی مخالف است و افزود 
حرف های او که از طریق رســانه ها تکرار می شود ممکن است به معضلات نژادی داخل جامعه 
دامن بزند. اینارتو که در مکزیکو سیتی متولد شده و امسال اسکار بهترین کارگردانی را به خاطر 
فیلم »مرد پرنده ای« دریافت کرد، در سخنرانی اش گفت: اگر به بیان چنین کلماتی ادامه دهیم 
تخم نفرت را در جامعه می پراکنیم و میلیون ها تن از مهاجران مکزیکی و لاتین تبارها را به خطر 
می اندازیم؛ در حالی که مهاجران در سراسر دنیا امروز سرنوشت پرخطری دارند. ایناریتو متن کامل 

سخنرانی اش را به دو زبان انگلیسی و مکزیکی به صورت آنلاین منتشر کرد.
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به گزارش روابط عمومی رویداد شــهر ایده آل، ششــمین نمایشگاه و همایش شــهر ایده آل طی روزهای 
دهم الی ســیزدهم دی ماه ســال جاری در جزیره کیش برگزار می گردد. مهــدی عاطفی مدیر اجرایی این 
رویداد اعلام نمود: طی برگزاری ششــمین نمایشــگاه شهر ایده آل، شــهرداری ها ضمن بازدید و حضور 
در این نمایشــگاه در بخش های فضای سبز، زیبا سازی، مبلمان شــهری، ترافیک و حمل و نقل شهری و 
 همچنین ارائه فرصت های ویژه سرمایه گذاری برای جلب مشارکت بخش خصوصی در اجرای آنها شرکت 

خواهند نمود.
وی همچنین در خصوص ششمین همایش شهر ایده آل اظهار کرد:

ششمین دوره این رویداد با هدف ارائه پروژه های برتر شهرداریهای کشور و همچنین مدیریت سرمایه گذاری 
مشترک در شهرداری ها برگزار خواهد شد.

مدیر اجرایی رویداد شهر ایده آل افزود: این همایش فرصت مناسبی است تا پژوهشگران و صاحب نظران 

با ارایه راهکارهای مناسب زمینه های اجرایی شدن طرح های مبتکرانه و خلاق را در اختیار شهرداری ها و 
شــوراهای اسلامی شهرها  قرار دهند. و همچنین سازمان ها و واحدهای زیر مجموعه شهرداری ها، نتایج 

پروژه های قابل عرضه به سایر شهرها در سطح ملی را در این نمایشگاه ارائه نمایند.
ســازمان شهرداریها و دهیاریهای کشور بعنوان متولی امر مدیریت، خدمات، عمران و حمل و نقل شهری 

از رویداد فوق الذکر حمایت و پشتیبانی بعمل آورده است.
عاطفی با بیان اینکه در حوزه مدیریت شهری نیازمند فرهنگ سازی و ارائه آموزش های تخصصی در سطح 
شهرداری ها هستیم، ابراز امیدواری نمود با برگزاری چنین همایش ها و گردهمایی های تخصصی، دست 
انــدرکاران این حوزه با الگوهای مدیریتی روزآمد و کاربــردی و همچنین مدیریت صحیح پروژه ها، کاهش 
هزینه ها و اســتفاده از توان بخش خصوصی برای ســرمایه گذاری در پروژه های عمران شــهری بیش از 

پیش آشنا شوند. 

برگزاری اولین جشــنواره برترین عملکرد شهرداری ها در حوزه های حمل و   
نقل، آتش نشانی، پسماند و فضای سبز، بر اساس شاخص های جایزه جهانی 
بهترین تجارب و راهبردهای )best practice( ســازمان اسکان بشر ملل 

)UN- HABITAT( متحد
چهارمین جشنواره طرح های برگزیده دهیاری های سراسر کشور  

ششــمین همایش شــهر ایده ال  همراه با معرفی منتخبین اولین جشنواره   
برتریــن عملکــرد شــهرداریها و چهارمین جشــنواره طرح هــای برگزیده 
دهیاری هــا  )best practice(  در تاریــخ 12 و 13 دی ماه ســال جاری در 

سالن همایش های بین المللی خلیج فارس جزیره کیش برگزار می گردد.
رویکرد امسال ارائه برترین عملکرد شهرداری ها در حوزه های حمل و نقل،   

آتش نشانی، پسماند و فضای سبز می باشد

شــهرداریها بــا حضور در ایــن همایش بــا برترین پروژه های اجرا شــده در   
شــهرداریها آشنا شده و راه کارهای اجرایی این پروژه ها در شهرهای خود را 

آموزش می بینند.

اهداف همایش های شهر ایده آل :
ایجاد بستر مناسب جهت هم افزایی علمی در حرکت به سمت شهر ایده آل  

ارتقاء سطح دانش کیفی نزد مدیران شهری در زمینه تفکر ایده آل  
زمینه ســازی برای تحقــق ظرفیت های بالقوه و بالفعل مثبت شــهروندان   

)سرمایه های انسانی و اجتماعی(

مشــارکت در ایجاد یک تمدن پیشــرفته جهانی )جهان شــهر و شهر های   
جهانی(

ارتبــاط هماهنــگ با محیط زیســت در همه تراز های شــهری )واحد های   
مسکونی و تجاری، خیابان ها و شوارع، پارک ها و میادین، ...

بهــره برداری بهینه از ظرفیت های موجود در زیســت بوم )انرژی، امکانات   
طبیعی، ...(

به حداقل رساندن زمینه های خطرخیزی مختص جوامع مدرن  
ارائه خدمات تکنولوژیک با بالا ترین کیفیت به شهروندان  

ایجاد بستر مناســب جهت بهره گیری مدبرانه از تکنولوژی های پیشرفته،    
متوسط و تراز پائین  در طراحی و ساخت سازه ها و زیر ساخت های شهری


